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وزیر اقتصاد اعلام کرد:

بانک مرکزی:

ایران و عربستان در مسیر 
تعاملات مناسب اقتصادی

نرخ سود بین بانکی 
صعودی شد

ریزش قیمت ها در بازار 
طلا و ارز ادامه دارد
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سرمقاله

شرایط ورود سرمایه گذاران 
به نوسازی شهری

بار منفی کلمه بافت فرسوده 
موجب شــده تا ســرمایه 
گذاران رغبتی به نوسازی 
این مناطق از خود نشــان 
ندهند. در گام نخســت می بایســت جایگزینی 
برای نام این مناطق داشته باشیم. انگیزه ورود انبوه 
ساز و سرمایه گذار به دلیل نام منفی کمتر شده و 
اهداف مورد نظر حتی با وجود بسته های تشویقی 
تحقق پیدا نکرده است. از سوی دیگر می بایست در 
طراحی و معماری این مناطق تغییر بزرگی اتفاق 
بیفتد. مادامی که شاهد بازآفرینی نقطه به نقطه و 

یا همان پلاک به...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن 
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معاون علمی و فناوری رییس جمهور مطرح کرد:

رشد قرارداد دانش بنیان ها 
در کارگروه تولید بارِ اول

نوسازی واحدهای مسکونی از  ارکان نهضت ملی مسکن است

رشد صدور پروانه ساخت  در بافت فرسوده
صفحه3

صفحه3

قرارداد  اجاره  و  دریافت 
کد رهگیری  رایگان  شد

برای   موجر  و  مستاجر؛

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور،با قابل توجه دانســتن تعداد قراردادهای 
شرکت های دانش بنیان ذیل کارگروه تولید بارِ اول 
با سازمان ها و نهادهای دولتی و مبلغ مبادلات آنها، 
گفت: تاکنون وزارت نفت با انعقاد قراردی به ارزش 
۲۰۰ میلیون دلار نســبت به ســایر نهادها در این 
زمینه پیشتاز بوده است. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
با اشــاره به ابتکار پیش بینی شده در قانون جهش 
تولید دانش بنیان موسوم به »تولید بارِ اول«، در این 
خصوص اظهار داشت: یکی از کاراترین ابزارهایی که 
در اختیار معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
قرار گرفته است که پیش از این مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی بود و هم اکنون جزئی از قانون جهش 
تولید دانش بنیان مجلس شورای اسلامی به شمار 
می رود، کارگروه تولید در بار اول است. وی تصریح 
کرد: کارگروه تولید بار اول کمک بســیار شایانی 
به برطرف کردن بوروکراســی های اداری در حوزه 
شرکت های دانش بنیان می کند، زیرا فارغ از همه 
پروسه های زمانبر اجازه می دهد که ما در معاونت 
علمی نهاد ریاســت جمهوری قرارداد لازم را برای 
تولیدات بار اول در کشور و ارائه خدمات فناورانه برای 
بار اول با شــرکت های دانش بنیان و صنعت کشور 
منعقد کنیم. معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
گفت: در سال گذشته مجموعه های متعددی از این 
ظرفیت بسیار خوب بهره بردند؛ وزارت نفت تاکنون 
حدود ۲۰۰ میلیون دلار از این فرصت استفاده کرده 
است و تولید بار اول در حوزه تجهیزات صنعت نفت 
و گاز به وقوع پیوسته است. همچنین وزارت نیرو در 
حوزه انرژی بین ۶۰ تا ۷۰ میلیون دلار از تولیدات بار 
اول تجهیزات راهبردی این حوزه بهره برده است. 
 البته پتروشــیمی ها و مجموعه هــای دیگر هم به 

خوبی توانسته اند با شرکت ها...

اجتماعی

رئیس کمیته ایمنی شورای اســلامی شهر تهران 
گفت: قرار بر این شده که سازمان آتش نشانی لیست 
ساختمان های ناایمنی که مالکین آنها هیچ اقدامی 
در راستای ایمن سازی انجام نداده اند را به دادستانی 

ارائه دهد.
مهدی بابایی با اشاره به کاهش تعداد ساختمان های 
ناایمن پایتخت به ۹۹ واحد، اظهار کرد: برآورد ما این 
بود که بر اســاس پیگیری هایی که مدیریت شهری 
انجام می دهد به کمتر از ۱۰۰ مورد ساختمان ناایمن 
برسیم که این رقم حاصل شد.رئیس کمیته ایمنی 
شورای اسلامی شهر تهران تأکید کرد: بر اساس برنامه 
چهار ساله چهارم توسعه شهرداری باید تا پایان سال 
۱۴۰۲ تمامی ۱۲۹ ساختمان بحرانی تعیین تکلیف 
شوند و به نظر می رسد با توجه به پیگیری ها این عدد 

به نتیجه برسد.
بابایی با بیان اینکه هدف مدیریت شــهری به هیچ 
عنوان پلمب نبوده، بلکه ایمن سازی را در نظر داشته 
است، یادآور شد: طبق مصوبه شورای اسلامی شهر 
تهران آخرین اقدام سلبی که شــهرداری می تواند 
انجام دهد، پلمب است.وی ادامه داد: پس از اخطار به 

ساختمان های ناایمن، قطع انشعابات انجام می شود و 
تا امروز تنها دو یا سه مورد پلمب داشتیم که در منطقه 
۱۱ بــوده و مربوط به مالکینی اســت که هیچ گونه 

اقدامی انجام نداده اند.
این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه انشعابات 
ســاختمان های ناایمن در تعامل با دادستانی قطع 
می شود، تصریح کرد: با توجه به اینکه مالکین جدیت 
شهرداری در برخورد با ساختمان های ناایمن را متوجه 

می شوند، اغلب نسبت به ایمن سازی اقدام می کنند.
بابایی اعلام کــرد: قرار بر این شــده که ســازمان 
آتش نشانی تا پایان اردیبهشت ماه، اسامی مالکینی 
را که به هیچ وجه اقدام به ایمن ســازی نکرده اند، به 
دادستانی ارسال کند تا قوه قضاییه نیز اقدامات لازم را 

برای الزام مالکین به ایمن سازی انجام دهد.
بنا براعلام ســایت شــهر، وی با بیان اینکه ۳۳ هزار 
ساختمان در تهران در دسته بندی بحرانی، پرخطر، 
میان خطر و کم خطر قرار دارند، یادآور شــد: ۱۲۹ 
ســاختمانی که بارها از آن نام برده شده در وضعیت 
بحرانی بودند و تمام این ساختمان ها در اولویت اول 

ایمن سازی هستند.

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: اکنون ۱۳ قسمت از سریال رهایم کن پخش 
شده و انتشار اولین قســمت آن مربوط به بهمن ماه 
است و نمایندگان ما در ساترا هستند و هماهنگی ها 
هم بسیار خوب است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: اکنون ۱۳ قسمت از سریال رهایم کن پخش 
شده و انتشار اولین قســمت آن مربوط به بهمن ماه 
است و نمایندگان ما در ساترا هستند و هماهنگی ها 

هم بسیار خوب است.
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

در پاسخ به این سوال که مگر بین ساترا و وزارت ارشاد 
هماهنگی وجود ندارد که پخش سریال رهایم کن در 
این مرحله متوقف می شود، گفت: اکنون ۱۳ قسمت 
از این سریال پخش شده و انتشار اولین قسمت آن 
مربوط به بهمن ماه اســت و نمایندگان ما در ساترا 

هستند و هماهنگی ها هم بسیار خوب است.
وی افزود: این ســریال مربوط به قبل از توافقات ما 
و صداوسیماســت و الان تقریبا هماهنگی ها بسیار 
خوب بوده و آثار جدیدی که بارگزاری می شــوند، با 

هماهنگی کامل است.

هزینه یک شب خوابیدن در ارزان ترین هتل های ایران 
برای یک نفر حدود ۴۰۰ هزار تومان خرج برمی دارد. 
هتل ها با این توجیه که این مبالغ برای مسافران خارجی 
پولی نمی شود، درخواست عرضه خدمات با نرخ ارزی 
را دارند. این مطالبه هتلداران نه تنها تازه نبوده که بارها 
مطرح و پیگیری شده که هر بار با مخالف هایی روبه برو 
شده است. براســاس مقررات وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، نرخ خدمات برای گردشگر 
داخلی و خارجی باید "یکسان" و برمبنای "ریال" باشد، 
اما بهانه هتلداران بــرای طرح چنین مطالبه ای، رفتار 
متناقض وزارتخانه متبوع است که نرخ بلیت موزه ها 
را برای گردشگر داخلی و خارجی متفاوت تعیین کرده 
است. هتلداران معتقدند با توجه به نوسانات نرخ ارز، 
تورم و متعاقب آن افزایــش هزینه ها به ویژه در بخش 
مواد خوراکی، نگهداری اقامتگاه و دستمزدها، دریافت 
هزینه ها به ریال، "ظلم مضاعف" است. بارها گفته شده 
که ارائه خدمات به ریال به مسافر خارجی شبیه پرداخت 

یارانه به خارجی هایی است که به ایران سفر می کنند.
پیش تر که بحث ارزی شــدن نرخ هتل ها مطرح شده 
بود، یکی از اعضای جامعه هتل داران ایران گفته بود: 
»یک هتل پنج ستاره در ایران از گردشگرخارجی ۲۵ 
تا ۳۰ دلار می گیرد، در حالی که این نرخ در کشورهای 
اروپایی بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ دلار اســت. بنابراین یکی از 
درخواست های ما که انتظار داریم هر چه زودتر نسبت 
به آن تصمیم گیری و راهگشایی شود، تعیین تکلیف 
در ارتباط با نرخ ارزی اســت. اگر نرخ ارزی متناسب با 
خدمات هتل ها باشد،   می توانیم برای هموطنان مان در 
ازای آن تخفیف هایی قائل شویم. نرخ ارزی هتل ها باید 

با استاندارد جهانی متناسب باشد. 
البته نرخ ارزی در کشورهای مختلف تفاوت هایی دارد. 
ما می توانیم در سطح خدمات هتل های خودمان نرخ 
ارزی متناسبی تعیین کنیم که عواید آن هم به صنعت 
گردشگری و هتلداری برسد و هم به مردم و هم این که 
هتل ها دست شان برای در نظر گرفتن تخفیف های ویژه 
برای گردشگران داخلی و هموطنان بازتر باشد. معنای 
حرف من این اســت که ما به جای این که سوبسید را 
به گردشــگران خارجی بدهیم، آن را برای هموطنان 

خودمان در نظر بگیریم. اگر نرخ ارزی هتل ها افزایش 
یابد، گردشگران داخلی می توانند از تخفیف های ویژه 

هتل ها بهره مند شوند.«
با این وجود، اعتقاد مخالفان این طرح بر این است که 
ارائه خدمات ارزی منجر به تغییر و افزایش قیمت ها برای 
مصرف کننده داخلی خواهد شد. به ویژه آن که بسیاری از 
شهرهای ایران در مسیر سفر خارجی ها نیستند و ارزی 
شدن خدمات رقابت و شرایط نابرابری را برای آن ها پیش 

می آورد و مسافران داخلی را متضرر می کند.
از سوی دیگر، رییس انجمن دفاتر خدمات مسافرتی 
ایران نیز معتقد اســت این رفتار منجر به ایجاد رانت 
می شود و با اشاره به کاهش اقامت در اوج پیک سفرهای 
داخلی و خالی ماندن ظرفیت برخی هتل ها، گفته است: 
با این رفتارها )تعیین نرخ ارزی( از ورود توریســت به 
کشور جلوگیری می شود. وقتی این کار را انجام می دهید 

مسافر مقصدش را عوض می کند.
اگرچه بسیاری از مجریان و برنامه ریزان سفر با توجه 
به محدودیت ها و دشواری های اقتصادی و اجتماعی 
که برای گردشگری پیش آمده، به ویژه در دوران کرونا 
به هتل ها حق می دهند که شــرایط دشــوار را به این 
شکل جبران کنند، اما به زعم برخی دیگر نسخه کار، 
همانطور که تشکل هتلداران نیز بارها تاکید کرده است 
معافیت های مالیاتی و کاهش هزینه های حامل های 
انرژی، بیمه و عوارض ها و ارائه تسهیلات برای یک دوره 
زمانی اســت که تا کنون بی نتیجه مانده و ظاهرا تنها 
چاره کار، تعیین نرخ ارزی برای مسافران خارجی است!

هرچند که با وجود انکار هتلداران و تلاش آن ها برای 
اجرای رسمی چنین طرحی، اما مدت هاست بعضی از 
هتل ها، به ویژه اماکنی که در شهرهای توریستی بوده و 
مورد مصرف مسافر خارجی هستند، نرخ ها را متفاوت 
از ریال و با نرخ ارزی تعییــن می کنند، بنابر گزارش و 
مستندهایی که برخی از تورگردان ها در اختیار ایسنا قرار 
داده اند و با توجه به مشاهدات و بررسی های میدانی که 
صورت گرفته است، نرخ اقامت در برخی از این اقامتگاه ها 
برای یک شــب اقامت در اتاقی معمولی به حدود ۱۰ 
میلیون تومان رسیده است و برخی از آن ها حتی یورو و 

دلار هم طلب می کنند.

معاون حقوقی رئیس جمهور از برکناری ســرداور 
دیوان پرونده گازی »کرسنت ۲« و کنارگیری داور 
اختصاصی شــرکت ملی نفت ایران با پیگیری های 

»سازمان حقوقی دولت« خبر داد.
محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور از برکناری 
»لوران اینس« ســر داور اختلاف شرکت ملی نفت 
ایران با شرکت کرســنت خبر داد و ضمن تشکر از 
پیگیری های مسئولان مرکز امور حقوقی بین المللی 
و مسئولان حقوقی شرکت ملی نفت ایران، پذیرش 
جرح لوران اینس سرداور پرونده موسوم به کرسنت ۲ 
را یک »پیروزی بزرگ« برای سازمان حقوقی دولت 
اعلام کرد و گفت: متاســفانه نتایج عملکرد دولت 
سابق یکی محکومیت ایران در پرونده »کرسنت ۱« 
و دیگری انتصاب داوری در »کرســنت ۲« است که 
در بســیاری از موارد مواضع خود را همسو با سرداور 

ضدایرانی دیوان اتخاذ می کرد.
وی با اشــاره به اینکه با پیگیــری معاونت حقوقی 
داور منصوب شده در دولت قبل که متاسفانه نتایج 
تصمیماتش به نفع شرکت کرسنت و در جهت تضییع 
حقوق شرکت ملی نفت ایران بوده است میسر شد، 
ادامه داد:  در دیوان های بین المللی هر یک از طرفین 
امکان نصب داور را دارند اما توان عزل و برکناری او را 
ندارند اما رویه حقوقی طرف ایرانی برای نشان دادن 
عملکرد غیرقابل دفاع داور اختصاصی سبب شد وی 

راهی جز استعفا و پذیرش خطای خود نداشته باشد.

معاون حقوقی رئیس جمهور درخصوص پیامدهای 
مثبت برکناری سرداور پرونده به نفع طرف ایرانی نیز 
گفت: شرکت ملی نفت ایران از این پس می تواند در 
دادگاه صالح علیه سرداور بابت خساراتی که به منافع 
ملی و حقوق آن شــرکت وارد کرده است، مطالبه 

خسارت نماید.
قرارداد کرسنت در سال ۲۰۰۵ و در دولت اصلاحات 
منعقد گردید. موضوع قرارداد انتقال گاز ترش از ایران 
به شارجه امارات بود. از ابتدا در این قرارداد، فساد به 
صورت جدی وجود داشته است و علاوه بر آن بحث 
تحریم های ایران و عدم همکاری طرف اماراتی منجر 
به توقف اجرای قرارداد گردید. نهایتا شرکت کرسنت 
علیه شــرکت ملی نفت ایران در مرجع داوری طرح 
دعوا کرد که موضوع تاکنون میان طرفین در جریان 

است.
جرح سرداور این پرونده و کناره گیری داور اختصاصی 
ایران که در دولت قبل انتخاب شده  بود می تواند روند 
رسیدگی به این پرونده را در یک فضای عادلانه به نفع 
جمهوری اســلامی ایران تغییر دهد. لوران اینس از 
سال ۲۰۱8 سرداور دیوان کرســنت ۲ بود و اصلی 
ترین نقش را در صدور آرای ضدایرانی در آن دیوان 
داشت. با این وجود، دیوان بین المللی اتاق بازرگانی 
بین المللی در روز ۲۳ مــارچ ۲۰۲۳، ادعای )جرح( 
شرکت ملی نفت ایران مبنی بر عدم صلاحیت سرداور 

مذکور را پذیرفت.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به تلاش های 
دولت، گفت: حتماً انقلاب اسلامی قصه اقتصاد و معیشت 
را نیز حل خواهد کرد. ســردار علی فدوی جانشــین 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در نشست 
مسئولان استانی بسیج اساتید کشور در تهران به تلاش 
۴۴ ساله دشمنان برای شکست جمهوری اسلامی اشاره 
کرده و گفت: در این سال ها دشمن هر کاری توانسته 
انجام داده و با تمام توان خود به میدان آمده است و در 
همه تلاش هایش بدون استثنا شکست خورده است. وی 
افزود: جمهوری اسلامی در برابر خدعه ها و هجمه دشمن 
نه تنها ضعیف نبوده که در موضع ابتکارعمل است. ما در 
همه پایگاه های مواجهه با دشمن موفق بوده ایم و اگر در 
موضعی می بینیم موفق نبوده ایم برای آن است که واقعاً 

پای کار نیامده ایم.
سردار فدوی با تاکید بر قاعده های الهی در موفقیت و 
پیروزی گفت: اگر برای خدا پای کاری برویم و با صدق و 
اخلاص کار کنیم، خدا کمک خواهد کرد. امام خمینی 
)ره( تاکید می کردند ما مکلف به انجام تکلیف هستیم 

نه مکلف به نتیجه و نتیجه را خدا کمک خواهد کرد.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به مشکلات 
اقتصادی و ضرورت بحث معیشــت، عنوان کرد: افراد 
متخصص این امر را در کشور کم نداریم. اگر مشکلات 

هست به دلیل آن است که واقعاً پای کار اقتصاد و معیشت 
مردم که مهم ترین موضوع برای اسلام است، نرفته ایم. 
البته کارهایی صورت گرفته اما کافی نیســت. اقتصاد 

موضوعی است که دائم مردم با آن سر و کار دارند.
وی با اشاره به تلاش های دولت، تاکید کرد: حتماً انقلاب 
اسلامی قصه اقتصاد و معیشت را نیز حل خواهد کرد. 
سردار فدوی در ادامه سخنان خود در موضوع فضای 
مجازی و لزوم آگاهی در این فضا با تاکید بر سخنان 
امیرالمومنین علیه السلام گفت: امیرالمومنین )ع( 
می فرمایند مردم اگر چیزی را که نمی دانند نمی گفتند 
مفاسد عالم به وجود نمی آمد. امروز متأسفانه در فضای 
مجازی بدون آگاهی برخی افراد به بازنشــر اخبار و 

اکاذیب می پردازند و این آسیب هایی به همراه دارد.
جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به سه موضع دشمن علیه 
ایران بر ضرورت موضع گیری فعال و تهاجمی برای منکوب 
کردن دشمن تاکید کرد و افزود: امروز به اعتراف وزیر دفاع 
آمریکا آن ها به دنبال بازدارندگی در ایران هستند. این یعنی 
کشور ما در موضع قدرت قرار دارد که آن ها را وادار به اتخاذ 
موضع بازدارندگی می کند. یعنــی باید برای بازدارندگی 
توانی در خود ایجاد کنند. ایــن یعنی ما در موضع قدرت 
هستیم. این نتیجه تلاش کل نظام است، از رهبری و سپاه 
و بسیج گرفته تا همه نهادها و مسئولین و همه مردم ایران.

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت با بیان اینکه فعلا طغیانی از بیماری وبا در 
کشور گزارش نشده است، راه های پیشگیری از این 
بیمار را تشریح کرد.بابک عشرتی درباره وضعیت وبا 
در کشور، گفت: هر سال با گرم شــدن هوا و از اوایل 
تابستان مواردی از وبا در کشور گزارش می شود. به 
ویژه در جاهایی که مشکل فاضلاب داریم، این خطر 

افزایش پیدا می کند.  
وی با بیان اینکه در پیشگیری از این بیماری، رعایت 
بهداشت فردی به ویژه شستن دست ها بسیار اهمیت 
دارد، گفت: در عین حال باید حتما از آب لوله کشی یا 
آب های آشامیدنی بطری استفاده کنند. در عین حال 
در تابستان استفاده از روان آب ها مانند آب چشمه به 
دلیل افزایش گردش در طبیعــت، افزایش می یابد. 

در این زمینه باید توجه کرد کــه اگر می خواهیم از 
آب های روان و سطحی استفاده کنیم، حتما باید یا 
قرص کلر داشته باشیم یا آب را بجوشانیم. این موضوع 
بسیار مهم اســت. صرف اینکه می گویند روان آبی، 
آب چشمه است، به معنای آلوده نبودن آن نیست. 
زیرا نمی دانیم این آب از کجاها می گذرد و بسیاری 
از مواقع روان آب ها به راحتی با فاضلاب مجاور شده 

و آلوده می شوند.  
عشــرتی افزود: بنابراین بحث بیمــاری وبا موضوع 
جدیدی نیست و باید با رعایت بهداشت مراقبت کرد 
تا به این بیماری مبتلا نشویم.وی با بیان اینکه هنوز 
در کشور فصل وبا شروع نشده اســت، گفت: بر این 
اســاس فعلا طغیانی از بیماری وبا در کشور گزارش 

نشده است.  

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران از انعقاد قرارداد 
ساخت ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس ساخت داخل خبر داد و 
گفت: قرارداد ساخت ۱۰۰۰ دستگاه دیگر نیز برای تهران 
در حال نهایی شدن است. مهدی علیزاده با بیان اینکه 
مجموعه مدیریت شهری مصمم است تا با حمایت دولت 
و به خصوص شورای شــهر که ۴۵ درصد از بودجه سال 
جاری را به حمل ونقل اختصاص داده اند، نهضت توسعه 
حمل و نقل عمومی را فعال کند، گفت: بنا داریم تا پایان 
سال، قرارداد ساخت۲۰۰۰ دستگاه اتوبوس را نهایی کنیم 
تا براساس یک برنامه زمان بندی شده، وارد ناوگان شود 
و بر این اساس قرارداد ساخت ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس با 

شرکت تولیدکننده اتوبوس عقاب افشان منعقد شد. به 
گفته مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران، براساس 
زمان بندی انجام شده در این قرارداد تا پایان خردادماه 
سال ۱۴۰۳، ۱۰۰۰ دســتگاه اتوبوس تک کابین وارد 
ناوگان می شود. وی با بیان اینکه بر اساس دستور شهردار 
تهران بایستی در ســال جاری ۵۰۰ دستگاه اتوبوس از 
مجموعه شــرکت واحد تهران را اورهال کنیم، افزود: به 
زودی قرار داد دیگر ساخت ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس تولید 
داخل نیز نهایی می شود که از این تعداد، ۶۰۰ دستگاه دو 
کابین ۱8 متری است و براساس زمان بندی مشخص شده 

بعد از انعقاد قرارداد، این اتوبوس ها وارد ناوگان می شود.

برکناری سرداور ضدایرانی پرونده »کرسنت ۲«ارائه لیست مالکان ساختمان های ناایمن به دادستانی 

انقلاب اسلامی مشکلات اقتصاد و معیشت را حل می کند

فعلا طغیانی از »وبا« نداریم

ورود ۶۰۰ اتوبوس دوکابین ۱۸ متری به اتوبوسرانی تهران

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد: هماهنگی کاملی با صداوسیما داریم

هتل ها دلار می خواهند
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ایران

وزیر اقتصاد اعلام کرد:
ایران و عربســتان در مســیر 

تعاملات مناسب اقتصادی
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفــت: ایران 
و عربســتان در مســیر تعاملات و مناسبات 
اقتصادی به جمع بندی های خوبی خواهند 

رسید. 
سید احســان خاندوزی که برای شرکت در 
اجلاس ســالیانه بانک توســعه اسلامی در 
جده به ســر می برد در حاشــیه این اجلاس 
در مصاحبه با روزنامه شــرق الاوسط گفت: 
در حاشــیه اجلاس با وزیر امــور اقتصادی 
عربســتان ســعودی ملاقات خواهم کرد و 
معتقدم ایران و عربستان در مسیر تعاملات و 
 مناسبات اقتصادی به جمع بندی های خوبی 

خواهند رسید.
وی افــزود: سیاســت دولت جدیــد ایران 
توســعه ارتباطات با همسایگان و کشور های 
عربی اســت ما از هــر موضوعی که ســبب 
روابط نزدیکتر با همســایگان و کشــور های 
عربی و توســعه این روابط به شکلی متمایز 
 باشــد، از جمله تحکیــم روابط اســتقبال 

می کنیم.
خانــدوزی همچنین در پاســخ به ســوال 
خبرنــگار شــرق الاوســط در خصــوص 
راهکار های بــرون رفــت از چالش هایی که 
جهان هم اینک با آن ها مواجه است گفت: بعد 
از بحران جهانی کرونا و تبعات آن، کشــور ها 
 آموختند کــه تعاملات اقتصادی بیشــتری 

داشته باشند.
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: دستور کار دولت 
جمهوری اسلامی ایران و پیشنهاد ما نیز برای 
غلبه بر این بحران ها استفاده از تبادل فناوری 
بین کشور های اسلامی و گسترش تعاملات 
اقتصادی بین کشــور های جهــان و به ویژه 

منطقه است.

برخورد گسترده تر با مشترکان 
بدمصرف آب 

ســخنگوی صنعت آب گفت: سال گذشته با 
اجرای طرح برخورد با مشــترکان بد مصرف 
آب، برای ۴۳ هزار مشــترک بد مصرف قطع 
آب انجام شد و امســال این طرح گسترده تر 

اجرا می شود. 
فیروز قاســم زاده با اشــاره به طرح برخورد 
با مشــترکان بد مصرف آب گفــت: برخورد 
بــا مشــترکان بــد مصــرف آب یکــی از 
 برنامه های جــدی وزارت نیرو برای مدیریت 

مصرف است.
وی ادامه داد: ایــن طرح یک الــزام قانونی 
هم دارد و مشــترکانی را که دو تا ســه برابر 
الگــو مصــرف می کنند شــامل می شــود. 
ســخنگوی صنعــت آب گفــت: ســال 
گذشــته طرح از مشــترکانی آغاز شد که ۳ 
برابر الگــو مصرف آب داشــتند و امســال 
 تعداد بیشــتری از مشــترکان بد مصرف را 

در برمی گیرد.
وی ادامــه داد: پارســال در ایــن طــرح 
بــرای ۴۳ هزار مشــترک بد مصــرف قطع 
آب انجام شــد و امســال باقوت بیشــتری 
ادامه خواهد یافت. قاســم زاده بیــان کرد: 
اکنون طــرح در حال اجرا اســت تــا برای 
 روزهــای پیــک مصــرف آمادگی داشــته 

باشیم.
بر اساس این گزارش اردیبهشت مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان تهــران 
از آغــاز برخــورد بــا مشــترکان بدمصرف 
تهــران خبــر داد و گفــت: این دســته از 
مشــترکان در نوبت اول از ســاعت 9 تا 17 
 و به مدت یــک روز با محدودیــت قطع آب

 روبرو خواهند شد.

خبر

دبیــر انجمــن صنفــی 
صنعــت  کارفرمایــی 
پتروشــیمی، ضمن اشاره 
به خریــد مســتقیم ارز 
صادرکنندگان توسط بانک 
مرکزی، عنوان کرد اگر بانک ها قدرت تراستی ها 
در نقل و انتقال ارزهای صادراتی را داشــته باشند، 
این اقدام منجر به تسهیل در ورود ارز های صادراتی 

خواهد شد.
اخیرا مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی ضمن 
اشاره به کاهش ســقف نرخ خوارک گاز از 7 هزار 
تومان به 5 هزار تومان، پیش بینی کرده اســت، به 
ازای هر 1000 تومان کاهــش قیمت گاز خوراک 
پتروشــیمی ها، حدود ۳7 هزار میلیارد تومان از 
منابع تبصــره 1۴ قانون بودجه با کســری مواجه 
شود. بر این اساس گفتنی است طبق براورد مرکز 
پژوهش های مجلس، اعلام نرخ تســعیر 28500 
تومانی 70هزار میلیارد تومان از منابع تبصره 1۴ 
قانون بودجه سال 1۴02 را کاهش میدهد که منجر 

به ناترازی بودجه دولت می شود.
در همین راســتا، احمد مهدوی ابهــری دبیر کل 
انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی ضمن 
اشاره به کاهش ســقف نرخ خوراک پتروشیمی ها 
عنوان کرد: برآورد ها نشــان مــی دهد که تبصره 
1۴، با کســری 120 تا 170 هزار میلیارد تومانی 
مواجه است، اینطور که به نظر می رسد، قرار است 
تا پوشش کسری تبصره 1۴ با فشار به پتروشیمی 
ها با استفاده از اهرم نرخ خوراک و سوخت جبران 

شود. اگر نرخ خوراک با توجه به قیمت های جهانی، 
با افزایش روبرو شود، قاعدتا متانولی ها و اوره ای ها 

ما تعطیل خواهد شد.
ما هم اکنون شــاهد افزایــش 100 درصدی نرخ 
سوخت هستیم و تمام واحد های غیر خوراک متان، 
به دلیل اینکه سوخت و یوتیلیتی آن ها با افزایش 
100 درصدی )از 2 هزار تومــان به ۴ هزار تومان( 

مواجه می شوند، طبیعتا به مشکل می خورند.
وی افزود: اگر ما بخواهیم کسری منابع تبصره 1۴ 
را از افزایش نرخ خوراک و سوخت تامین کنیم، راه 
حلی بسیار ساده و نادرست است. ارزش این است که 
تولید را حفظ کنیم و گسترش دهیم، تا پتروشیمی 
ها توان رقابت با بازارها و رقبای جهانی را داشــته 

باشــند. دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی با اشــاره به جبران بخشی از کسری 
تبصره 1۴ از طریق افزایش نرخ تســعیر خوراک 
گفت: به عنوان مثال برای جبران بخشی از کسری 
منابع در تبصره 1۴، می تواند در شرایط فعلی نرخ 
تسعیر خوراک پتروشیمی ها را مجددا به همان نرخ 
بازار مبادله تغییر دهد اما از آن طرف شرکت های 
پتروشیمی دیگر مجبور نباشند تا محصولات خود 
را با کف قیمت دستوری 28500 تومان در بورس 

کالا عرضه کنند.
گفتنی است در شرایط فعلی مردم و دولت و همین 
وضع موجود، مردم و دولت سود خاصی نمی برند، 
چرا که خریداران در بورس کالا اولا به شدت رقابت 

می کنند، دوما کالاهای نهایی به دســت مردم با 
نرخ 28500 نمی رسد. دولت به راحتی می تواند با 
همین اقدام برخی از منابع خود را مجددا احیا کند.

وی افــزود: حرف پتروشــیمی ها این اســت که 
نرخ خــوراک با هر قیمتــی دریافت مــی کنیم، 
ارزمان را بــه همان قیمت بفروشــیم و همچنین 
محصولاتمان هم در بورس کالا با همان نرخ عرضه 
شــود. دولت به جای گران کردن خــوراک، نرخ 
تســعیر را از 28500 تومان به همــان نرخ مرکز 
مبادله برگرداند. امروز ظرفیت پتروشیمی ها 7۳ 
میلیون مترمکعب اســت که معمولا پتروشیمی 
ها 20حدود  درصد کمتر ســوخت و گاز دریافت 
 مــی کنند کــه حــدود 60 میلیون متــر مکعب 

می شود.
لازم به ذکر است گران کردن خوراک پالس هایی 
برای اقتصاد از جمله، کاهش ارز آوری کشور، کاهش 
ســرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی و تعطیلی 
واحدهای صنعتی را پی دارد. قیمت گذاری گاز باید 
بر اساس یک فرمول منطقی و اقتصادی تبعیت کند، 
در شرایط فعلی هیچ سرمایه گذاری نمی داند قیمت 
گاز در سال آتی چند است که بتواند در این صنعت 

سرمایه گذاری کند.
مهدوی ابهــری، در خصوص اقــدام جدید بانک 
مرکزی در خصوص حذف واسطه ها برای تخصیص 
ارز صادراکنندگان به واردکنندگان نیز خاطرنشان 
کرد: اقدام جدید بانــک مرکزی اگر بتواند ارز های 
صادراتی را بگیرد و با اطلاع رسانی به واردکنندگان، 
خود بانک مرکزی تخصیــص ها را صورت دهد، به 
شرطی که بانک ها قدرت تراستی ها و نقل و انتقال 

را داشته باشند، اقدام خوبی است.

خرید مستقیم ارز صادرکنندگان توسط بانک مرکزی اجرایی می شود 

تسهیل بازگشت ارزهای صادراتی

بانک مرکزی:
نرخ سود بین بانکی صعودی شد 
نرخ ســود بین بانکــی در هفته منتهــی به 20 
اردیبهشت ماه با رشد 06/0 واحد درصدی نسبت 
به هفته قبل از آن 2۳.61 درصد شــد. گزارش 
جدید بانک مرکزی از روند تغییرات نرخ ســود 
بین بانکی نشان می دهد که این نرخ در سومین 
هفته اردیبهشت ماه با رشد 06/0 واحد درصدی 
همراه شده و به 2۳.61 درصد رسیده است. نرخ 
بهره بین بانکی در هفته منتهی به چهارشــنبه 
1۳ اردیبهشــت به 2۳.55 درصد شده بود. روند 
صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه ســال 
گذشته آغاز شــد؛ از هفته منتهی به ۳0 آذرماه، 
نرخ سود بین بانکی وارد کانال 21درصدی شده 
و تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه در همین کانال 
در نوسان بود ولی از 26 بهمن ماه این نرخ رکورد 
جدیدی در کانال 22درصدی به ثبت رساند و حالا 
این نرخ در کانال 2۳درصدی در نوسان است. بانک 
مرکزی در واکنش به افزایش نرخ سود بین بانکی، 
کریدور این نــرخ را که پیش از ایــن از 1۴ تا 22 
درصد بود به 17 تا 2۴ درصد افزایش داد، نرخ بهره 
بین بانکی اما بار دیگر به سقف کریدور جدید خود 
نزدیک می شود و باید دید که بانک مرکزی اجازه 

شکسته شدن این سقف را خواهد داد یا نه.

کاهش حدود ۲ میلیونی قیمت سکه در ۴ روز
ریزش قیمت ها در بازار طلا و ارز 

ادامه دارد
یک فعال بازار طلا و سکه با بیان اینکه قیمت 
سکه طی ۴ روز گذشته حدود 2 میلیون تومان 
کاهش یافته است، گفت: هیجانات کاذب از 
بازار خارج شده و هم اکنون خریدار و فروشنده 
واقعی در بازار هســتند. محمد کشتی آرای 
درباره وضعیت بازار طلا و سکه، اظهار داشت: 
طی 2 هفته اخیر و با توجه به تحولات اقتصاد 
آمریکا، ارزش دلار در بازارهای جهانی نزولی 
شده و در مقابل ارزش فلزات گران بها از جمله 

طلا، نقره و پلاتین افزایش یافته است.
وی افزود: در بــازار داخلی ولی بر خلاف بازار 
جهانی، قیمت ها در روزهای اخیر نزولی شده 
است؛ طی ۴ روز گذشته قیمت سکه حدود 2 

میلیون تومان کاهش یافته است.
این فعال بازار طلا و ســکه با بیــان اینکه با 
کاهش داد و ســتدها در روزهای اخیر عرضه 
و تقاضا نیز در بازار به تعادل رســیده است، 
تصریح کرد: حباب ســکه از 7میلیون و 500 
هزار تومــان هفته قبل کاهــش یافته و به 6 
میلیون تومان در روز جاری رســیده اســت. 
کشتی آرای ابلاغ دستورالعمل ثبت معاملات 
سکه، طلای آبشــده و مصنوعات در سامانه 
تجارت را موجب خروج سوداگری از بازار طلا 
و سکه دانست و افزود: هیجانات کاذب از بازار 
خارج شــده و هم اکنون ثبات خوبی در بازار 
حاکم است چراکه خریدار و فروشنده واقعی 

در بازار حضور دارند.
وی ضمن پیش بینی ادامه روند نزولی قیمت 
طلا و سکه در روزهای آتی گفت: سکه قدیم 
نسبت به هفته قبل حدود یک میلیون تومان 
کاهش یافته و به قیمــت 28 میلیون و 500 
هزار تومان رسیده است، سکه طرح جدید نیز 
با کاهش یک میلیون و 900 هزار تومانی به ۳1 
میلیون و 200 هزار تومان کاهش یافته است.

به گفته او، قیمت نیم سکه نیز نسبت به روزهای 
نخست هفته قبل یک میلیون و 50 هزار تومان 
کاهش یافته و به 18 میلیون  و ۳50 هزار تومان 
رسیده است؛ ربع سکه نیز با 900 هزار تومان 
کاهش به 11 میلیون و 500 هزار تومان رسیده 
است. ســکه گرمی نیز 6 میلیون و 800 هزار 
تومان فروخته می شــود. ضمن اینکه قیمت 
طلای 18 عیار با کاهــش 65 هزار تومانی به 2 

میلیون و 580 هزار تومان رسیده است.

اخبار
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رییس کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: قانونا رییس 
شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی ملزم است 
در هفته جاری جلسه بازنگری قیمت خرید تضمینی 
گندم را برگزار کند. قیمت توافق شده هر کیلو 17 هزار 

تومان است.
مناقشه بر سر قیمت گندم در نهایت به نامه سرگشاده 
بنیاد ملی گندم کاران خطاب به رهبری کشید. نماینده 
گندم کاران در بخشی از این نامه که از سوی خبرگزاری 
مهر منتشر شد، آورده »به جهت اینکه گندم از چرخه 
خرید تضمینی خارج نشــود و به سمت خوراک دام 
و طیور و یا احتکار توســط دلالان و همچنین خدای 
ناخواسته قاچاق به کشورهای همسایه اتفاق نیفتد 

تقاضای تشکیل جلسه شورا جهت تجدید نظر نرخ 
بر اســاس فرآیند مطرح در قانون که در آن اشاره به 
هزینه های تولید به علاوه سود معقول برای کشاورز 
گندم کار نرخ تورم که توســط بانــک مرکزی اعلام 
می شــود و همچنین نرخ بازار جهانی و نرخ مبادله 
را داشته که متأســفانه علیرغم کارهای کارشناسی 
کمیته های فنی و آنالیز هزینه های تولید توسط بنیاد 
ملی گندم کاران و کمیسیون کشــاورزی مجلس، 
متولی تولید یعنی سرپرست وزارت جهاد کشاورزی 
بدون توجه به نظرات شورای قیمت گذاری نرخ 15 
هزار تومان را اعلام نموده که موجبات نارضایتی گندم 

کاران را فراهم کرده است.

لذا ما به نمایندگی از گندم کاران کشور جهت پایداری 
تولید و حفظ نیروی کار بخش کشــاورزی که طبق 
اعلام های رســمی ســالانه تعداد زیــادی از بخش 
کشاورزی خارج می شوند و همچنین قطع وابستگی 
به خارج و حفظ استقلال کشور از نمایندگان ملت در 
مجلس شورای اسلامی به ویژه کمیسیون کشاورزی 
به عنوان ناظر بر حسن اجرای قانون تقاضای تشکیل 
جلسه با حضور سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی و 
معاونین مربوطه، اعضای شــورای قیمت گذاری در 
کمیسیون کشاورزی داشــتیم که قرار بر این شد تا 
شورای قیمت گذاری مجدداً تشکیل جلسه داده و نرخ 

را برابر قانون به 17 هزار تومان اصلاح نماید.«

درراستای اصلاحات بندهایی از قانون کار حداکثر 
مدتی که می توان با کارگران مشــمول قانون کار 
قرارداد مدت موقت منعقد کرد چهار سال خواهد 
بود و بعــد از آن، قرارداد موقت بــه حالت دائمی 
در خواهد آمد. بعد از ایام هفتــه کارگری بود که 
علی حســین رعیتی فرد. معاون روابط کار وزارت 
کار از پیش نویس »لایحه اصــلاح موادی از قانون 

کار« خبر داد.
وی ادامه داد: پس از برگزاری جلســات مفصل و 
بررسی مزایا و معایب قراردادهای کار دائم و موقت و 
اثرات هر یک بر طرفین رابطه کار، اجتماع و اقتصاد 
کشور، پیش نویس »لایحه اصلاح موادی از قانون 

کار« تهیه و مطابق با مــاده 22 آیین نامه داخلی 
هیئت دولت جهت ســیر مراحل قانونی تصویب 
طی نامه شماره 11892 مورخ 28/01/1۴01 برای 

معاون اول محترم رییس جمهور ارسال گردید.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در ادامه با بیــان اینکه در ایام هفته کارگر ســال 
گذشــته کمیته ای برای قراردادهــای کارگری و 
امنیت شغلی این قشر تشکیل شده است، گفت: 
اصلاح بندهایی از قانــون کار در این کمیته نهایی 
شده است که می تواند بخشی از مشکلات کارگران 
را خصوصاً در زمینه امنیت شــغلی رفع کند. وی 
تأکید کرد: اصلاح بعضی از قوانین با هدف تأمین 

امنیت شغلی کارگران به مجلس ارایه شده است که 
براساس آن کارگران امنیت شغلی خواهند داشت و 
 همچنین کارفرمایان دیگر حق اخذ سفته و چک از 

کارگران را ندارند.
اکنون بندهایی از این اصلاحیه که به زودی صورت 
می گیرد، شامل این موارد است؛ 1. حداکثر مدتی 
که می توان با کارگران مشمول قانون کار، قرارداد 
مدت موقت منعقد کرد چهار سال خواهد بود و بعد 
از آن، قرارداد موقت به حالت دائمی در خواهد آمد.2. 
دریافت چک و سفته و اوراق بهادار از کارگران ممنوع 
خواهد شد.۳. اخراج کارگران درصورت بروز تخلفات 

انضباطی تسهیل خواهد شد.

حداکثر مدت قراردادهای موقت ۴ سال تعیین شدقیمت گندم به هر کیلو ۱۷ هزار تومان اصلاح می شود
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وزیر نفت با یادآوری اینکــه ایران هم اکنون دو 
قرارداد انتقال گاز بــا نیروگاه های بغداد و بصره 
عراق دارد، گفت: بر اساس توافق دو طرف این دو 

قرارداد طی پنچ سال آینده تمدید خواهد شد.
جواد اوجی پس از دیدار با زیادعلی فاضل، وزیر 
برق عراق در جمع خبرنگاران با اشاره به امضای 
تفاهم نامه همکاری های ایران و عراق در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی، اظهار کرد: ایران به لحاظ 
سرمایه انســانی و ظرفیت های فنی و مهندسی 
جایگاه بالایی دارد، از این رو بر اساس تفاهم نامه 
ای که با طرف عراقی امضا شد، در زمینه تبادل 
اطلاعات، اکتشاف و توسعه میدان های مشترک 
نفتــی در قالب یکپارچه ســازی توســعه این 

میدان ها با عراق همکاری خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه احداث خطوط لوله انتقال نفت 
و گاز و بهسازی پالایشگاه های نفت عراق از دیگر 
محورهای قید شده در تفاهم نامه دو کشور است، 
تصریح کرد: یکی از دستاوردهای این سفر تمدید 
قرارداد صادرات گاز با وزارت برق این کشور بود 
که خوشبختانه مسائل کارشناسی در این زمینه 

به طور کامل حل شده است.
وزیر نفت با یادآوری اینکه ایران دو قرارداد گازی 
با نیروگاه های بغداد و بصره عراق دارد، افزود: بر 
اساس توافق دو طرف این دو قرار داد طی 5 سال 

آینده تمدید خواهد شد.

بر اســاس این گزارش، طی دیــدار وزیر نفت با 
مقام های عراقی زمینه های همکاری ایران و عراق 
در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی بررسی شد و دو 
طرف برحل موانع موجود در زمینه همکاری ها 
گازی تأکید کردند، ضمن آنکه قرار شد در این 

زمینه تصمیم های جدی و راهگشا گرفته شود.
تفاهم نامــه همــکاری ایران و عــراق در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی شامگاه چهارشنبه )20 
اردیبهشت ماه( در حضور نخست وزیر عراق بین 

وزیران نفت دو کشور امضا شد.
در این دیدارها که با حضور مقام های ارشــد عراق 
همچون وزیران نفت و برق این کشــور همراه بود، 
پیشنهادهای مطلوبی از سوی محمد شیاع السودانی، 
نخست وزیر عراق در زمینه توسعه میدان های نفتی، 
آموزش نیروی انسانی و اجرای طرح های پتروشیمی 

ارائه شد که با استقبال اوجی همراه بود.
بر اساس توافق ایران و عراق قرار شد تفاهم نامه 
امضا شــده بین دو طرف از طریق نشست های 

کارگروه مشترک عالی دو کشور پیگیری شود.
جواد اوجی بامداد چهارشنبه، 20 اردیبهشت ماه 
در رأس هیئتی بلندپایه برای دیدار و رایزنی با 
مقام ها و مسئولان عراقی وارد بغداد شده و در بدو 
ورود مورد استقبال باسم محمد خضیر، معاون 
وزیر نفت عراق و محمد کاظم آل صادق ســفیر 
جمهوری اسلامی ایران در عراق قرار گرفته بود.

رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
گفت: لایحه ضدتورمی دولت سبب کاهش نرخ ارزش 
افزوده خواهد شــد که به تبع آن، قیمت تمام شــده 

محصولات وارداتی کاهش پیدا می کند.
محمدجواد عسکری درباره لایحه »الحاق یک بند به 
تبصره )6( قانون بودجه سال 1۴02 کل کشور« که به 
پیشنهاد معاونت اقتصادی توسط هیات وزیران با قید 
دو فوریت به مجلس شورای اسلامی ارسال شده است، 
گفت: بر اســاس این لایحه نرخ ارزش افزوده کاهش 
خواهد یافت که به تبع آن، قیمت تمام شده محصولات 
وارداتی کاهش پیدا می کند و عملا نوعی پرداخت یارانه 
محسوب می شود و به نحوی ضد تورم برای تحقق شعار 

سال خواهد بود.
رییس کمیسیون کشاورزی مجلس افزود: در صورت 
بررسی و تصویب این لایحه قیمت محصولات ذکر شده 
در آن با توجه به کاهش قیمت جهانی نباید افزایش یابد 
اما سه پدیده ممکن اســت اثر این کاهش نرخ ارزش 
افزوده را خنثی کند و حتی افزایش قیمت را نسبت به 
سال گذشته در بر داشته باشد که باید به آن توجه شود.
وی با اشاره به سه عاملی که ممکن است سبب افزایش 
قیمت شود، عنوان کرد: شــرکت های بسته بندی و 
فرآوری که بــه دلیل افزایش دســتمزد نیروی کار و 
انرژی و .... افزایشی بیشتر از 8 درصد را خواهند داشت، 
شبکه حمل و نقل و شبکه توزیع و دلالی کالاها سه 
عاملی است که احتمال تاثیر بر قیمت کالاها توسط 

آن وجود دارد که دراین بخش مدیریت لازم توســط 
دولت ضروری است.

نماینده مردم داراب در مجلس با بیان اینکه در شرایط 
فعلی برخی از کالاها نظیر گروه حبوبات و حتی برنج 
نیازی به واردات ندارند، یادآور شد: بیشتر محصول برنج 
سال گذشته در انبارهای کشور است و محصول جدید 
یک ماه دیگر وارد بازار می شود که در چنین شرایطی 

بهتر است زمینه صادرات برنج ایرانی فراهم شود.
عسکری با ذکر پیشــنهادی برای لایحه دولت اظهار 
داشــت: الحاق یک تبصره به این لایحه لازم به نظر 
می رسد که طبق آن هر کدام از این محصولات که با 
هدف فرآوری و صادرات وارد کشور می شود مشمول 
کاهش نرخ نشود. در لایحه دولت که با هدف مهار تورم 
و رشد تولید در سال 1۴02 به مجلس شورای اسلامی 
ارسال شده است، در راســتای کاهش نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده کالاهای اساســی جهــت جلوگیری از 
افزایش قیمت این کالاها و مدیریت هزینه سبد خانوار 
است. به موجب این لایحه دولت در سال 1۴02 نرخ 
مالیات بر ارزش افزوده برای واردات داروهای ضروری 
و تجهیزات پزشکی که فاقد مشابه تولید داخل باشند 
نظیر گندم، برنج دانه های روغنی انــواع روغن خام، 
حبوبات )شامل عدس، نخود لوبیا و ماش، قند، شکر، 
گوشت، مرغ، گوشــت، قرمز، چای و همچنین نرخ 
مالیات بر ارزش افزوده قند و شکر تولید داخل به یک 

درصد )1( تقلیل می یابد.

مدیرکل دفتر توســعه نظام هــای فنی، بهره بــرداری و 
دیسپاچینگ برق آبی شــرکت مدیریت منابع آب ایران 
گفت: وضعیت منابع آب در بســیاری از دشت های کشور 
بحرانی است و برای مدیریت این شرایط چاره ای جز مصرف 
بهینه و کاهش برداشت آب نداریم. تقی عبادی، مدیرکل 
دفتر توســعه نظام های فنی، بهره برداری و دیسپاچینگ 
برق آبی شرکت مدیریت منابع آب ایران در رابطه با وضعیت 
و میزان مصرف آب زیرزمینی در کشور گفت: در کشور به 
صورت سالانه نزدیک به 98 میلیارد مترمکعب آب مصرف 
می شود که از این بین 55 درصد توسط منابع زیرزمینی و 

۴5 درصد دیگر توسط منابع آب سطحی تأمین می شود.
وی با اشاره به اینکه توزیع اســتانی برداشت آب زیرزمینی 
در اســتان های مختلف کشــور به یک اندازه نیست، بیان 

کرد: بررسی ها نشان می دهد در برخی استان ها سهم منابع 
زیرزمینی در تأمین آب مورد استفاده به شدت افزایش یافته 
اســت. عبادی در همین رابطه توضیح داد: بررسی ها نشان 
می دهد در استان هایی مانند کرمان، یزد، خراسان جنوبی، 
هرمزگان، همدان، خراســان رضوی، فــارس، مرکزی، قم 
و سمنان وابســتگی به آب های زیرزمینی نسبت به دیگر 
استان های کشور به مراتب بدتر است و در این استان ها بیش از 
75 درصد از آب مصرفی از آب های زیرزمینی تأمین می شود.

وی با اشاره به شرایط به شدت بحرانی استان هایی چون کرمان، 
یزد، خراسان جنوبی و هرمزگان اضافه کرد: به عنوان نمونه در 
استان کرمان حدود 9۳ درصد از آب مصرفی از طریق چاه های 
زیرزمینی تأمین و در اســتان یزد نیز حدوداً 91 درصد از آب 
مصرفی از آب های زیرزمینی برداشت می شود. مدیرکل دفتر 

توسعه نظام های فنی، بهره برداری و دیسپاچینگ برق آبی با 
اشاره به اینکه به طور کلی در 21 استان کشور بیش از 50 درصد 
از آب مصرفی از منابع زیرزمینی برداشت می شود، ادامه داد: 
برای مقابله با این شرایط بحرانی چاره ای جز مصرف بهینه آب 
به ویژه در بخش کشاورزی و کاهش برداشت برداشت از منابع 

زیرزمینی وجود ندارد.
عبــادی در مورد نقش منفی این شــرایط بــر وضعیت آبی 
کشــور افزود: وضعیتی که در آن قرار داریم و طی یک روند 
صعودی سبب شده است تا اکنون با رقمی معادل 1۴۳ میلیارد 
مترمکعب کسری تجمعی آب زیرزمینی رو به رو باشیم و این 
روند موجب پایین رفتن ســطح آب در آبخوان ها و در نتیجه 
برداشت آب از قسمت های عمیق تر شده است. وی همچنین 
در مورد نقش منفی وضعیت کنونی بر کیفیت آب برداشتی 

در نقاط مختلف کشور گفت: از آنجایی که به صورت عمومی 
کیفیت آب در قسمت های بالایی و نزدیک به سطح ایستابی 
بالاتر از قسمت های پایینی و نزدیک به سنگ کف است، امروزه 
اغلب بهره بردارن کشــور با افت کیفیت آب مواجه هستند. 
عبادی با اشاره به اینکه بررسی بلند مدت متوسط تغییرات 
کیفیت آب چاه های کشــور این نکته را تأیید می کند، ادامه 
داد: میزان هدایت الکتریکی آب که معرف میزان املاح و نمک 
موجود در آب است، طی سال های گذشته تقریباً با رشدی دو 
برابری از 2200 به ۴200 میکروموس بر سانتی متر رو به رو 
بوده است. وی در مورد دلایل بروز این شرایط نگران کننده نیز 
بیان کرد: از جمله دلایل بروز این شرایط باید به مواردی، چون 
پدیده تغییر اقلیم، تغییر الگوی کشت و توسعه اراضی، رشد 

جمعیت و عدم اجرای کامل برنامه های مدیریتی اشاره کرد.

وزیر نفت خبر داد:

تمدید صادرات گاز ایران به عراق تا ۵ سال آینده
رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی:

لایحه ضدتورمی قیمت محصولات وارداتی را کاهش می دهد

وابستگی ۹۰درصدی به آب زیرزمینی در برخی استان ها

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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شرایط ورود سرمایه گذاران به نوسازی شهری
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 

بار منفی کلمه بافت فرسوده موجب شده تا سرمایه گذاران رغبتی به نوسازی این مناطق از خود نشان 
ندهند. در گام نخست می بایست جایگزینی برای نام این مناطق داشته باشیم. انگیزه ورود انبوه ساز و 
سرمایه گذار به دلیل نام منفی کمتر شده و اهداف مورد نظر حتی با وجود بسته های تشویقی تحقق 
پیدا نکرده است. از سوی دیگر می بایست در طراحی و معماری این مناطق تغییر بزرگی اتفاق بیفتد. 
مادامی که شاهد بازآفرینی نقطه به نقطه و یا همان پلاک به پلاک و ساخت لکه ای هستیم، نوسازی 

این مناطق دور از دسترس خواهد شد. 
لازم است حتما به صورت جامع، چند کوچه را با هم تجمیع کرده و ساختار جدیدی به محله بدهیم. با 
این نقطه ای و لکه ای عمل کردن همانطور که در سالهای اخیر شاهد  بودیم، اتفاقات جدیدی نخواهد 
افتاد. نیاز به معماری خاص داریم تا هویت جدیدی به شهر بدهیم. به عبارتی طراحی و نوسازی باید به 

شکلی باشد که در آن بلوک های بزرگ ساخته شود و تجمیع کوچه ها در هم اتفاق بیفتد. 
از سوی دیگر این طرح های تشویقی راهکارهای جدیدی نیست که شهرداری ها ارائه می دهند. طرح های 
تشــویقی برای اصلاح بافت های فرسوده به درد نمی خورد. حتی ســاختمان سازی در این بافت های 
فرسوده کوچه ها را شبیه به دندان کرده است. این نوع طرح های تشویقی راهکار مناسبی برای جبران 

کمبود مسکن نخواهد بود.
به جای تجمیع خانه ها و طرح های نقطه ای بهتر است که کوچه ها با هم تجمیع شود. به طور مثال چند 
کوچه تخریب شود و شهرک سازی شود تا مشکل بافت های فرسوده برطرف شود. در غیر این صورت 
تراکم بخشیدن یا تخفیف در پرداخت عوارض راهکارهای مناسبی برای جبران کمبود مسکن نیست.

مدلی که شهرداری و دولت در راستای احیا و نوســازی بافت های فرسوده به کار گرفته است، اعطای 
تسهیلات نقطه ای است در حالی که در این مدل نه تنها افت اصلاح نمی شود بلکه یک نقطه از آن احیا  
و چند پلاک تجمیع می شود. نهاد توسعه گر باید به طور یکپارچه یک طرح را برای آن بافت طراحی و 
متناسب با آن کل بافت را احیا کند. اگر این مدل پیاده سازی نشود، روند فعلی بافت های فرسوده تداوم 

پیدا خواهد کرد.
در حال حاضر در زمینه احیای بافت های فرسوده اقدامی انجام نشده و تنها به اعطای تسهیلات بسنده 
شده است. تنها لکه هایی در بعضی از این نقاط احیا شده اما عملا بافتی احیا نشده است. حتی  تعدادی 
از معابر در بافت های فرسوده اصلاح نشده و اگر حالت قدیمی آن حفظ می شد، زیباتر به نظر می رسید.

همزمان بــا راه  اندازی ســامانه معاملات املاک 
و مستغلات کشــور امکان دریافت کد رهگیری 
قرارداد اجاره بدون مراجعه موجر یا مســتاجر به 
بنگاه معاملات املاک، به صــورت رایگان فراهم 
شده است. بر اســاس اطلاعات مندرج در سامانه 
املاک و اسکان کشور، سامانه معاملات املاک و 

مستغلات کشور راه اندازی شد.
این سامانه در راســتای وظایف قانونی وزارت راه 
و شهرسازی از جمله ماده 18 قانون جهش تولید 
مسکن تهیه شــده و مبر مبنای این بند قانونی 
»رصد و نظارت بر بازار مسکن، ثبت همه معاملات 
املاک و مســتغلات اعم از خرید، فروش، پیش 
خرید، پیش فروش، رهن و اجاره مســکن برای 
متعاملین در بنگاه های مشــاوران املاک توسط 
بنگاه ها و برای سایر متعاملین خارج از بنگاه های 

مشاوران املاک توسط خود متعاملین، در سامانه 
معاملات املاک و مستغلات کشور و ثبت قرارداد، 
أخذ شناســه )کد( رهگیری بــدون أخذ هزینه 

الزامی است.«
بر این اســاس در اولین فاز شــروع بــه کار این 
سامانه، امکان ثبت و اســتعلام قراردادهای ثبت 
شــده برای قرارداد اجاره   مســکن در حالت یک 
به یک )یک مالک شش دانگ به یک مستاجر(، 
به صورت برخط فراهم شــده اســت و مؤجر و 
مستاجر می توانند قرارداد اجاره   واحد مسکونی 
مورد معامله   خــود را در این ســامانه انجام داده 
 و کــد رهگیــری و نســخه   الکترونیکــی آن 

را دریافت کنند.
به معنــای دیگر هــم اکنون مســتاجر و موجر 
می توانند بدون نیاز به مراجعه به بنگاه معاملات 

املاک با ثبت قرارداد در این سامانه کد رهگیری 
رایــگان دریافت کننــد. مراحل ثبــت قرارداد 
اجاره در این ســامانه بسیار ســاده تعریف شده 
و در گام اول بایــد پس از تاییــد مدارک هویتی 
 برای ورود به سامانه بر روی گزینه ایجاد قرارداد 

کلیک شود.
پس از آن با ثبت اطلاعات موجر، اطلاعات ملک، 
مبلغ و تاریخ قــرارداد، تعهــدات طرفیت، ثبت 
قبوض و در نهایت ثبت اطلاعات مستاجر، زمینه 
دریافت کد رهگیری مهیا خواهد شد. از طرفی، 
امکان اســتعلام کد رهگیری قراردادهای اجاره 
مسکن نیز در این ســامانه وجود دارد. موجران و 
مســتاجران برای انعقاد قرارداد اجاره و اخذ کد 
https:// ( رهگیری رایگان می توانن به تارنمای

srem.ir/( مراجعه کنند.

بررسی آمار مربوط به واردات و صادرات فولاد در 
سال 1۴۰1 حکایت از آن دارد که اگرچه واردات 
در این حوزه رشد قابل توجهی داشته اما در مقابل 
صادرات در مجموع با کاهــش ۴ تا 18 درصدی 
مواجه شده است. بررسی آمار مربوط به واردات 
و صادرات فــولاد در ســال 1۴۰1 حکایت از آن 
دارد که در این سال 1۷8 هزار تن مقاطع طویل 
فولادی وارد کشور شده که نسبت به ۷8 هزار تن 
وارد شده در ســال 1۴۰۰ رشد 1۰۵ درصدی را 

ثبت کرده است.
از این میزان 1۶ هزار تن تیرآهن، 1۲1 هزار تن 
میلگرد و ۴1 هزار تن نبشی، ناودانی و سایر مقاطع 
سهم داشته اند که به ترتیب واردات تیرآهن شش 
درصد کمتر شده اما واردات میلگرد ۲8۷ درصد 
و واردات نبشــی، ناودانی و ســایر مقاطع هشت 
درصد نسبت به میزان واردات آن ها در یک ساله 
1۴۰۰ بیشتر ثبت شده اســت. همچنین سال 
گذشته واردات محصولات فولادی از ۷۷8 هزار 
تن در ســال 1۴۰۰ به یک میلیون و ۷۰۰۰ تن 
رسیده که بیانگر رشد ۲۹ درصدی نسبت به سال 

1۴۰۰ است.
در سال گذشــته 8۲۹ هزار تن نیز مقاطع تخت 
فولادی وارد شده که از این میزان ۳۳۰ هزار تن 
سهم ورق های گرم، ۲۴۵ هزار تن سهم ورق های 
سرد و ۲۰1 هزار تن سهم ورق های پوششدار است 
که در مجموع نسبت به ۶۹1 هزار تن وارد شده در 
سال 1۴۰۰ رشد ۲۰ درصدی واردات این مقاطع 

دیده می شود.
واردات ورق های سرد نســبت به 1۴۰ هزار تن 
وارداتی در ســال 1۴۰۰، نزدیک به 1۳۶ درصد 

افزایش یافته اما تولید ورق ســرد نسبت به ۲۶۴ 
هزار تن و ورق پوششــدار نســبت به ۲۲۴ هزار 
تن وارداتی در سال 1۴۰۰ به ترتیب هفت و 1۰ 

درصد افت پیدا کرده است.
واردات شــمش فولاد )فولاد میانــی( به میزان 
۶۰۰۰ تن ثبت شده که مشابه میزان واردات در 
سال 1۴۰۰ است. واردات بیلت و بلوم از ۲۰۰۰ تن 
به ۶۰۰۰ تن رسیده و رشد ۲۰۰ درصدی را ثبت 
کرده است. در بخش صادرات نیز طی سال 1۴۰1 
در مجموع حــدود 1۴ میلیــون و ۶۴۰ هزار تن 
انواع اقلام فولادی )شمش، محصولات و مقاطع 
فولادی و آهن اسفنجی( صادر شده که نسبت به 
میزان صادرات صورت گرفته در مدت مشابه سال 

1۴۰۰، افت چهار تا 18 رصدی را نشان می دهد.
بر این اساس در ســال 1۴۰1 دو میلیون و ۷۳1 
هزار تــن مقاطع طویل فولادی صادر شــده که 
نســبت به دو میلیون و 8۴1 هزار تن صادراتی 
در ســال 1۴۰۰ افت چهار درصدی درا نشــان 
می دهد. 1۳۶ هزار تن تیرآهن، دو میلیون و ۴۲1 
هزار تن میلگرد و 1۷۴ هزار تن نبشی، ناودانی و 
سایر مقاطع سهم صادراتی داشته اند که به ترتیب 
تیرآهن شــش درصد، میلگرد و نبشی، ناودانی 
و… هریک سه درصد نســبت به میزان صادرت 
شده آن ها در ســال 1۴۰۰ کاهش صادرات ثبت 

شده است.
میزان صادرات شــمش فولاد )فولاد میانی( نیز 
در سال 1۴۰1 نســبت به سال پیش از آن، چهار 
درصد کاهش صادرات داشته و از هفت میلیون و 
۶۷8 هزار تن صادر شده در سال 1۴۰۰ به هفت 
میلیون و ۳۷۲ هزار تن در مدت مشابه سال 1۴۰1 

رسیده است.
در این بخش صادرات اسلب با افت ۲1 درصدی از 
دو میلیون و ۵81 هزار تن به دو میلیون و ۴8 هزار 
تن رسیده است اما صادرات بیلت و بلوم تنها قلم 
فولادی است که صادرات افزایشی را ثبت کرده 
و در حالی که در ســال 1۴۰۰ پنج میلیون و ۹۷ 
هزار تن صادر شــده بوده در سال 1۴۰1، میزان 
صادرات آن به پنج میلیون و ۳۲۴ هزار تن رسیده 
که رشد چهار درصدی را نشان می دهد.همچنین 
صادرات محصولات فولادی از سه میلیون و ۴۰۶ 
هزار تن در سال 1۴۰۰ به سه میلیون و 1۹۹ تن 
در مجموع ســال 1۴۰1 رســیده که بیانگر افت 

صادرات شش درصدی است.
در سال گذشــته ۴۶8 هزار تن کل مقاطع تخت 
فولادی صادر شده که از این میزان ۳۵۷ هزار تن 
ســهم ورق های گرم، ۲1 هزار تن سهم ورق های 
ســرد و 8۳ هزار تن ســهم ورق های پوشش دار 
بوده اســت که در مجموع نســبت به ۵۶۵ هزار 
تن صادراتی در سال 1۴۰۰ کاهش 1۷ درصدی 

صادرات برای این مقاطع دیده می شود.
صادرات ورق های سرد نســبت به ۴۳۳ هزار تن 
صادر شده در سال 1۴۰۰، نزدیک به 18 درصد 
و صادرات ورق های پوشــش دار نسبت به 11۵ 
هزار تن صادراتی دو درصد کاهش داشته اند اما 
صادرات ورق های گرم در حالی که در سال 1۴۰۰ 
حدود 1۷ هزار تن ثبت شده رد سال 1۴۰1 به ۲1 
هزار تن رسیده و ۲۴ درصد افزایش داشته است. 
صادرات آهن اســفنجی نیز از یک میلیون و ۵۵ 
هزار تن در مجموع سال 1۴۰۰ به 8۶۴ هزار تن 

در سال 1۴۰1 رسیده است.

بازار مســکن و رهن و اجــاره در حالی روزهای 
آغازین خود را سپری می کند که آمارها و شواهد 
نشــان می دهد در این بازار شــاهد قیمت هایی 
غیرواقعی هستیم که برخی کارشناسان معتقدند 
که دفاتر مشاور املاک بخصوص دفاتر غیرمجاز 

در این افزایش قیمت نقش دارند.
مســکن به عنوان یکی از مهم ترین دغدغه های 
دولت و مردم در کشور تبدیل شده و دولت برای 
حل این مشکل اساسی راهکارهایی از جمله طرح 
نهضت ملی مسکن را با هدف خانه دار کردن مردم 
در دســتور کار خود قرار داده است. در این طرح 
مقرر شــده در یک بازه زمانی چهارساله حداقل 
چهار میلیون مسکن در کشور ساخته و در اختیار 
متقاضیان قرار بگیرد اما طرح های کوتاه مدت نیز 
با هدف کنترل و ساماندهی بازار مسکن از جمله 
نظارت بر عملکرد بنگاه های املاک و شناسایی آنها 

در دستور کار قرار گرفته است.
به همین منظور در روزهای اخیر شاهد هستیم که 
در شهرهایی از جمله پردیس، با نظارت و بازرسی 
صورت گرفته بیش از ۲ هزار و ۶۰۰ بنگاه املاک 
فاقد مجوز، آن هم در شــهری که شاید جمعیت 
آن به ۴۰۰ هزار نفر نیز نمی رســد، شناســایی 

شده است.
از سوی دیگر در کلان شــهر تهران نیز طبق آمار 
ارائه شده حدود 11 هزار بنگاه املاک مجاز و بیش 
از ۲ هزار بنگاه امــلاک غیرمجاز در حال فعالیت 

هستند؛ حال ســؤال اصلی که در این بین پیش 
می آید این است که دلیل رشد قارچ گونه بنگاه های 
املاک در بسیاری از کلان شهرهای کشور از جمله 
تهران که بیشترین معضل مسکن مربوط به این 
کلان شهر است، چیست؟ بنگاه های املاک از چه 
مزایا و یا سودهایی بهره مند می شوند که راه اندازی 
بنگاه را حتــی به صورت غیر مجــاز به نفع خود 
دانسته و فارغ از مشکلاتی که ممکن است پیش 

بیاید نسبت به راه اندازی آن اقدام می کنند.
»فرشید ایلاتی« کارشناس حوزه مسکن با بیان 
اینکه مشــاوران املاک به عنوان واسطه در بازار 
مســکن فعالیت دارند، گفت: بنگاه هــا از فرایند 
معامله ذی نفع می شوند، پس به نفعشان است که 
معاملات را با ارقام بالاتری بر روی کاغذ آورده تا 
درصدی نیز که نصیبشان می شود، بیشتر باشد و 
بر همین اساس از این موضع همیشه در معرض 

اتهام هستند.
وی بیا بیان اینکه با این وجــود، نقش بنگاه ها را 
در قیمت سازی را نمی توان تعمیم داد، افزود: در 
برخی از مناطق یک سری از دفاتر املاک تحرکاتی 
دارند، به این صورت کــه در این دفاتر یک تعداد 
ســرمایه گذار وجود دارند که با مسئول املاک 
زد و بند و تبانی داشته که املاک خوش قیمت را 
سریع به سرمایه گذاران معرفی می کنند، در واقع 
وجود درآمدهایی در این بین به دلیل نوســانات 
بازار و یا وجود املاک خوش قیمت ســبب شده 

تا شاهد ایجاد شــبکه و زنجیره ای فاسد باشیم. 
این کارشــناس مســکن با بیان اینکه نظام نبود 
نظام مالیاتی درست سبب شده تا شاهد رانت ها 
و ســودهای بزرگی در این بخش باشیم، اظهار 
داشت: وجود این رانت ها و زد و بندها باعث شده تا 
امروز شغل بنگاه داری جذاب تر شود، به این معنی 
که دفتر مشاور املاک شاید به ظاهر از معاملات 
خود درصد می گیرد؛ اما در واقع درآمد اصلی آنها 
از زد و بند و معاملات تو در تو است. ایلاتی افزود: 
اینکه پردیس حدود ۴۰۰ هزار نفر جمعیت دارد 
و بیش از ۲ هزار و ۶۰۰ بنــگاه املاک غیر مجاز 
شناسایی می شود، نشــان از جذابیت بنگاه داری 
به دلیل همین رانت ها و زد و بندهایی اســت که 
به خاطر نبود نظام مالیاتی درســت و کنترل این 

نقل وانتقال ها صورت می گیرد. 
وی زدوبند مشاوران املاک با مالکان، ورود بنگاه ها 
به ساخت ســاز و خرید خانه های خوش قیمت و 
عرضه آن با قیمت بالاتر را از دیگر جذابیت های 
ایجاد بنگاه املاک عنوان و تصریح کرد: در کشوری 
مانند آمریکا یک مشــاور برای خرید و مشــاور 
دیگری برای فروش معرفی می شود که البته نیاز 
به زیرساخت دارد، اما در کشــور ما همیشه این 
تبانی بین مالکین و دفاتر وجود داشته و املاک ها 
باتوجه به اینکه مستأجران همیشه ثابت نیستند 
هوای مالک را داشته و سعی کرده تا قیمت ها را به 

نفع مالک اعلام کنند.

رئیس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و 
دارایی از صدور ۳۰۰ هزار مجوز کسب و کار به شکل غیر 

حضوری خبر داد.
سیدامیر سیاح در مورد مجوزهای کسب و کار، اظهار 
mojavez.( داشــت: درگاه ملی مجوزهای کشــور
ir( که از ابتدای ســال 1۴۰1 با حکم مــاده ۷ قانون 
اصل۴۴ )اصلاحی 1۳۹۹( شــروع به کار کرده است، 
چهار ماموریت اصلی، اعلام شروط، هزینه و زمان لازم 
برای صدور همه مجوزهای کســب و کار در کشور بر 
عهده دارد.به گفته وی، تا امروز ۴۷۰۰ مجوز در کشور 
شناسایی شده و این حکم قانونی برای ۹۹.۹ درصد آنها 

اجرا شده است.
رئیس مرکز بهبود کســب و کار وزارت امور اقتصادی 
و دارایی بیان کرد: به حکم قانون، انواع اســتعلام  ها و 
تاییدیه های لازم برای شروع کسب وکار )مانند تاییدیه 
اماکن یا کارت بازرگانی یا بهداشت(، مجوز کسب و کار 
محسوب می شوند و شرایط و زمان صدور آنها در درگاه 

ملی مجوزها وجود دارد.
سیاح در مورد الکترونیکی و غیرحضوری کردن فرآیند 
ثبت درخواست تا صدور مجوز نیز گفت: بر اساس قانون، 

متقاضی هر مجوز ابتدا باید شرایط صدور مجوز مورد 
نظرش را در درگاه ملی مجوزها بخواند و اگر واجد شرایط 
بود، به طور الکترونیک درخواستش را ثبت کند، بلافاصله 
احراز هویت و اســتعلام های اولیــه و لازم برای مجوز 
درخواستی وی به عمل آید و سپس برای استعلام های 
بعدی و صدور مجوز، به درگاه تخصصی دستگاه مربوطه، 
ارسال می  شود. این تکلیف در حال حاضر برای حدود 
۴۵۰۰ مجوز اجرا شــده و بقیه مجوزهای نامتصل هم 
درحال ایجاد فرایند و اتصال هستند. البته از این نظر 

درگاه تخصصی برخی دستگاه ها هنوز نواقصی دارد.
رئیس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در مورد انجام استعلام ها به صورت الکترونیک 
و غیرحضوری گفت: به همت سازمان فناوری اطلاعات 
و جامعه فاوای کشور درحال حاضر درگاه ملی مجوزها 
برای استعلامات پایه به طور هوشمند پاسخ را به طور 
خــودکار دریافت و در فرآیند صــدور هر مجوز لحاظ 
می کند، هویت شــخص حقیقی و حقوقی، ایرانی یا 
خارجی، نظام وظیفه، احراز نشانی، تاییدیه بهداشت، 

بدهی مالیاتی مد نظر است.
وی در مورد نظارت بــر صدور غیرحضوری مجوزهای 

درخواستی و پیگیری شــکایت متقاضیان از مراجع 
صدور مجوز تصریح کــرد: درگاه ملی مجوزها طوری 
طراحی شده است که هر درخواست را تا تعیین یکی 
از این ســه تکلیف، پیگیری می کند، یا صدور در زمان 
مصوب، یا رد درخواســت با دلیل موجــه و یا انصراف 
متقاضی. در فرایندهای درگاه ملی اگر دســتگاهی در 
بررسی و تعیین تکلیف درخواستی تعلل کند، طوری که 
زمان مصوب برای صدور آن مجوز بگذرد، به طور خودکار 
برای دستگاه تاخیر ثبت شده و مورد به عنوان تخلف به 

سازمان بازرسی کل کشور و رسانه ها گزارش می شود.
سیاح یادآور شد: اگر صادرکننده مجوزی از متقاضی، 
شرط، مدرک یا هزینه ای بیش از موارد مصوب و اعلامی 
در درگاه ملی مجوزها مطالبه کند، جرم مرتکب شده و 
بر اساس قانون مسئول آن دســتگاه باید به ۶ ماه تا دو 
سال حبس محکوم شــود. در حال حاضر برای تقریبا 
همه مجوزهای موجود در کشور، شــرایط و مدارک و 
هزینه لازم برای صدور مجوز به طور غیرقابل تفســیر 
مشخص شــده و به تصویب رسیده اســت و ارتکاب 
 چنین جرمی توســط مســئولان قابــل ردگیری در 

درگاه ملی مجوزهاست.

شــرکت  مدیرعامــل 
بازآفرینی شــهری ایران 
از رشــد صــدور پروانــه 
بافــت  در  ســاختمانی 
فرسوده ها با اجرای بسته 
تشویقی نوسازی خبر داد و گفت: اجرای این بسته 
در ۳1 شــهر از جمله کلان شهرهای تهران، کرج و 

تبریز اجرایی شده است.

به گزارش وزارت راه و شهرســازی، محمد آئینی 
با تاکید بر اینکه شــهرداری ها تا پایان خردادماه 
محلات مشمول بسته نوســازی بافت فرسوده را 
معرفی کنند، افــزود: برنامه نوســازی واحدهای 
مسکونی در بافت فرســوده به عنوان یکی از ارکان 
نهضت ملی مسکن به شمار می رود و راهکار اساسی 
نوسازی بافت فرســوده بر مبنای مردمی سازی و 
تشویق ساکنان بافت ها با مشــارکت سازنده ها با 
استفاده از بسته های تشــویقی می باشدکه توسط 

دولت و شهرداری ها تدارک دیده شده است.

معاون وزیــر راه و شهرســازی مهمترین بســته 
تشویقی برای اجرا را بسته تشــویقی 1۹ بندی با 
رویکرد شهرسازی برشمرد و تاکید کرد: این بسته 
زمانی می تواند موثر باشــد که شهرداری به عنوان 
دستگاه های اصلی اجرای این بسته نسبت به اجرای 
آن، صدور پروانه ساختمانی و اجرای آن اقدام کنند.

وی ادامه داد: نخســتین گزارشــی که از عملکرد 
شــهرداری ها به دســت آمده حاکی از آن اســت 
که از 1۰۶ شهر بزرگ کشــور که دارای محدوده 
مصوب بازآفرینی شهری هستند، ۳1 شهر از جمله 

کلانشــهرهای تهران، تبریز، کرج و کرمانشــاه و 
شهرهای بزرگ کاشان، اراک، یزد و بروجرد نسبت 

به اعمال بسته اقدام کردند.
آئینی بیان کرد: ۲۰ شــهر نیز با توجه به ظرفیتی 
که در مصوبه 1۹ بندی شــورای عالی شهرسازی 
و معماری تاکید شــده بود که متناسب با شرایط 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و محیط زیستی شهر 
خود نسبت به بسته تشویقی موثرتری اقدام کنند، 
در حال تدوین بسته هستند که در کمیسیون ماده 
۵ استان ها به تصویب برسد که کلانشهرهای شیراز 

و اهواز و مراکز استان ها و شهرهای بزرگ ارومیه،ا
ردبیل،زاهدان،ساری،خرم آباد،بوشهر و سمنان از 

این دسته اند.
آئینی تصریح کرد: انتظار می رود تا شــهرداری ها 
هرچه زودتر مقدمات اجرای بسته تشویقی را برای 
بهره مند شدن مردم از حق قانونی خود برای نوسازی 
بافت فرسوده فراهم کنند و در این کار سرعت لازم 

را ایجاد کنند.
وی ادامه داد: تنها شــرطی که برای اجرای بسته 
وجــود دارد این اســت که شــهرداری ها محلات 
مشــمول را مشــخص کنند که عمــده محلات 
بافت فرسوده مشمول این بســته هستند و طبق 
برنامه ریــزی حداکثر تا پایــان خردادماه محلات 
مشــمول بســته 1۹ بنــدی تشــویقی توســط 
شهرداری ها احصا و در کمیســیون ماده ۵ استان 

مصوب کنند. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در 
تمامی شــهرهایی که اجرای بسته را شروع کردند 
شاهد رشد 1۰ تا ۴۳۰ درصدی رشد صدور پروانه 

های ساختمانی هستیم.
بر اســاس این گزارش، »مهرداد بــذر پاش« وزیر 
راه و شهرسازی یکی از اولویت های تولید مسکن 
را نوســازی بافت فرســوده و تولید مسکن در این 
بافت ها به جهت داشتن تمامی خدمات زیربنایی 
و روبنایی بــه عنوان بهترین روش تولید مســکن 
عنوان کرده است. مقرر شده است تا بخشی از طرح 
نهضت ملی مسکن در بافت های فرسوده باشد که 
در این خصوص شرکت بازآفرینی شهری ایران در 
همکاری با شهرداری ها و سایر ارگان ها و مشارکت 
مردم گام هایی برداشته و نیاز است تا در این بخش 

همکاری مردم تقویت شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نوسازی واحدهای مسکونی از ارکان نهضت ملی مسکن است

رشدصدورپروانهساختدربافتفرسوده

برای موجر و مستاجر؛

قرارداد اجاره و کد رهگیری رایگان شد

صادرات فولاد کاهش و واردات افزایش یافت

نقش بنگاه های املاک در گرانی مسکن

شناسایی ۲۶۰۰ بنگاه املاک غیر مجاز در پردیس

صدور غیرحضوری 300 هزار مجوز کسب و کار
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فناوری و 
اطلاعات

همه مدارس به اینترنت پرسرعت از طریق فیبرنوری متصل می شوند
وزارت ارتباطات پیگیر رفع فیلتر گوگل پلی 

یک میلیون نفر از اینترنت کودکان استفاده کرده اند
با امضای تفاهم نامه بین وزیر ارتباطات و سرپرست وزارت آموزش و پرورش تا ۲ سال 
آینده تمام مدارس شهری کشور به شبکه فیبرنوری متصل می شوند. به گزارش وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، با امضای تفاهم نامه بین عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و رضا مراد صحرایی سرپرست آموزش و پرورش، اتصال مدارس 
شهری کشور به شبکه ملی اطلاعات، عملیات اجرایی اتصال پرسرعت مدارس کشور 
از طریق فناوری فیبرنوری )FTTx( آغاز شد. این تفاهم نامه بر اساس سند طرح کلان و 
معماری شبکه ملی اطلاعات و به منظور تحقق هدف عملیاتی امکان اتصال و دسترسی 
پرسرعت، سازمان ها، مراکز آموزشی، پژوهشــی، حوزوی، کسب و کارها و کاربران 

تجاری با حداقل سرعت صدمگابیت بر ثانیه امضا شد.
بر اساس این تفاهم نامه وزارتخانه های ارتباطات و فناوری اطلاعات و آموزش و پرورش 
 )FTTx( برای اتصال مدارس شهری کشور به شبکه ملی اطلاعات از طریق فیبرنوری
همکاری می کنند. به همین منظور کارگروه راهبری مشترکی نیز برای اجرای این 
تفاهم نامه بین دو وزارتخانه تشکیل می شود و مقرر شده که این کار در مدت ۲ سال 
آینده به سرانجام برسد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه آروزی ما این 
است که پس از شهرها، فیبرنوری را به روستاها ببریم و پروژه ملی فیبرنوری منازل 
و کسب وکارها را به سرانجام برسانیم، گفت: تا پایان دولت سیزدهم، تمامی مدارس 
بر بستر شبکه ملی اطلاعات از طریق فناوری فیبرنوری به اینترنت پرسرعت متصل 
خواهند شد. »عیسی زارع پور« در یکی از مدارس پسرانه شهر پردیس و در مراسم 
امضا تفاهم نامه و آغاز عملیات اجرایی اتصال پر سرعت مدارس کشور به فیبرنوری، 
اظهار داشت: در آینده جاده ها تبدیل به فیبرهای نوری می شوند و هدف گذاری وزارت 
ارتباطات این است که تا پایان امسال ۸ تا ۱۰ میلیون از مردم کشور تحت پوشش 

فیبرنوری قرار بگیرند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: می دانم ممکن است برخی از مردم اکنون از سرعت و کیفیت 
اینترنت ناراضی باشند اما با توسعه فیبرنوری می توان سرعت و کیفیت بالا را در اختیار 
مردم قرار داد. وی افزود: همان تکنولوژی )4G( کــه در تهران در اختیار مردم قرار 
دارد را در توسعه روستاها به کار گرفته ایم و از این نظر تفاوتی بین شهرهای مختلف 

نگذاشته ایم. آرزوی ما این است که پس از شهرها، فیبرنوری را به روستاها نیز ببریم.
زارع پور با تاکید بر اینکه  در روز ارتباطات ۲۵ درصد به ظرفیت مرکز »داده مادر« شبکه 
ملی اطلاعات می افزاییم و این کار را با تجهیزات بومی انجام خواهیم داد، تصریح کرد: 
تا پایان سال ۳۰ درصد و تا پایان دولت سیزدهم، تمامی مدارس بر بستر شبکه ملی 

اطلاعات از طریق فناوری فیبرنوری به اینترنت پرسرعت متصل خواهند شد.
وزیر ارتباطات گفت: اکنون ۵۰ درصد خدمات دولت از طریق پنجره واحد در اختیار 
مردم قرار می گیرد و امیدواریم بتوانیم این میزان را افزایش دهیم. ما در کنار وزارت 
آموزش و پرورش هستیم و در ایام کرونا آموزش و پرورش در تمام دنیا با اختلال مواجه 
شد و با همتی که در وزارت ارتباطات وجود داشــت و با همراهی آموزش و پرورش 

مدارس به کار خود ادامه دادند.
وی تاکید کرد: امروز برای حــوزه ارتباطات و آموزش و پرورش روز بزرگی اســت. 
چهارشــنبه روز جهانی ارتباطات آغاز عملیات اجرایی فیبرنوری برای ۱۰۰ شهر 
خواهیم داشت و این پروژه حاصل کار شبانه روزی اپراتورها و دیگر بخش های فعال 
در این پروژه است. زارع پور گفت: پروژه فیبرنوری کار عملیات عمرانی بسیار سنگینی 
دارد و به همین دلیل برای دستیابی به آن نیاز است که کمی صبور باشیم. شبانه روز 

در تلاش هستیم تا زیرساخت را مهیا کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: خواهشــم از مدیران مدارس این است که 
سرویس اینترنت کودکان را برای پدر و مادرها آموزش و توضیح دهند زیرا والدینی که 
بچه کوچک دارند حتما در زمینه استفاده کودکانشان از فضای مجازی دغدغه دارند.

عیسی زارع پور درباره میزان استقبال از اینترنت کودکان اظهار کرد: آخرین آماری 
که ما در این زمینه داریم این است که یک میلیون نفر از این خدمت استفاده کرده اند 
اما ما یک جامعه بیش از ۱۶ میلیون دانش آموز داریم که آرزو داریم همه از این امکان 
استفاده کنند. وی افزود: هرچقدر استفاده بیشتر باشد، اشکالات کار  مشخص تر و روز 
به روز بهتر خواهد بود، خواهشم از همه مدیران مدارس این است که در انجمن اولیاء و 
مربیان این سرویس را برای پدر و مادرها آموزش و توضیح دهند. حتما والدینی که بچه 
کوچک دارند دغدغه مند هستند که در استفاده از فضای مجازی آسیب نبینند. زارع 
پور گفت: این امکانی که وزارت ارتباطات فراهم کرده، همانگونه که اعلام کردم ممکن 
است اشکالاتی داشته باشد، بنابراین هر چه قدر بیشتر استفاده شود و بازخوردهای 
بیشــتری دریافت کنیم این کار را تکمیل تر خواهیم کرد. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات همچنین گفت: نظر تخصصی وزارت ارتباطات بر بازگشــایی گوگل پلی 
است. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصوص گوگل پلی و رفع 
فیلتر آن برای کاربران ایرانی در پاسخ به یکی از کاربران پیامرسان بومی گفت: تصمیم 
در مورد فیلتر و رفع فیلتر در کارگروهی گرفته می شود که ۱۳ عضو دارد و ما تنها یک 
عضو آن هستیم. وی افزود: نظر تخصصی وزارت ارتباطات بر باز شدن گوگل پلی است 

و در کارگروه پیگیر بازگشایی آن هستیم.

آیین نامه های قانون جهش تولید دانش بنیان در فرایند 
اجرا قرار دارد

سخنگوی دولت گفت: تقریبا تمام آیین نامه های قانون جهش تولید دانش بنیان 
تصویب شده و در فرآیند اجرا است. علی بهادری جهرمی در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
اینوتکس با اعلام این مطلب افزود: بسیاری از آیین نامه های قانون جهش دانش بنیان 
پیش از موارد قانونی در دولت تصویب شــد. دولت به مجلس در این خصوص اعلام 

حمایت کرد و دولت علاقه مند به اجرای قانون است.
وی درباره نمایشگاه اینوتکس گفت: بازدید از این نمایشگاه نشان می دهد مجموعه 
جوان دانش بنیان و نخبه ایرانی بر لبه های دانش بر همه حوزه ها حرکت می کنند. 
این نمایشگاه ظرفیت های بزرگی را، هم به مردم و هم به مسئولان و فعالان حوزه 
های اقتصادی نشان می دهد که چگونه با کار دانش بنیان و علمی می توان بسیاری از 
اقدامات اقتصادی را سرعت بخشید و بهره وری ها را افزایش داد و همچنین مسائل و 

مشکلاتی را برطرف کرد که موجب کندی حرکت می شود.
بهادری جهرمی گفت: این نمایشــگاه فضای خوبی برای همه فعالان اقتصادی و 
مسولان دولتی است تا به ظرفیت های علمی جوانان نخبه ایرانی شناخت پیدا کنند 
و بتوانند بهتر و بیشتر در زمینه رشد اقتصادی حرکت کنند. وی در خصوص قانون 
جهش دانش بنیان گفت: تقریبا تمام آیین نامه های قانون جهش تولید دانش بنیان 
تصویب شده و در فرآیند اجرا است. بسیاری از آیین نامه های قانون جهش دانش بنیان 
پیش از موارد قانونی در دولت تصویب شــد. دولت به مجلس در این خصوص اعلام 

حمایت کرد و دولت علاقه مند به اجرای قانون است.
اینوتکس بزرگ ترین گردهمایی شرکت های دانش بنیان، نوپا و نوآور است که از سال 
۱۳۹۰ تاکنون در حال برگزاری است و هم اکنون به مهم ترین رویداد نوآوری و فناوری 
کشور و منطقه جنوب غرب آسیا تبدیل شده است و هر ساله افتخار میزبانی بیش از ۷۰ 

هزار مخاطب از سراسر جهان به صورت حضوری و مجازی را دارد.
پارک فناوری پردیس، صاحب امتیاز نمایشگاه اینوتکس است و دبیرخانه این نمایشگاه 
با همکاری شــرکت های مختلف از بخش خصوصی، برگزارکننده این نمایشگاه 
محسوب می شود. معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و مرکز همکاری های تحول و پیشرفت ریاست جمهوری از حامیان و پشتیبان های 
دائمی این نمایشگاه هستند. این رویداد بزرگ حوزه نوآوری امسال با حضور بیش از 

4۵۰ استارتاپ و شرکت دانش بنیان برگزار می شود.

اخبار

معــاون علمــی، فنــاوری و 
اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور،با قابل توجه دانستن 
تعداد قراردادهای شرکت های 
دانش بنیــان ذیــل کارگروه 
تولید بارِ اول با ســازمان ها و نهادهــای دولتی و مبلغ 
مبادلات آنها، گفت: تاکنون وزارت نفت با انعقاد قراردی 
به ارزش ۲۰۰ میلیون دلار نسبت به سایر نهادها در این 

زمینه پیشتاز بوده است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی با اشاره به ابتکار پیش بینی 
شــده در قانون جهش تولید دانش بنیان موســوم به 
»تولید بارِ اول«، در این خصوص اظهار داشــت: یکی از 
کاراترین ابزارهایی که در اختیار معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری قرار گرفته است که پیش از این مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی بود و هم اکنون جزئی از قانون 
جهش تولید دانش بنیان مجلس شورای اسلامی به شمار 

می رود، کارگروه تولید در بار اول است.
وی تصریح کــرد: کارگروه تولید بار اول کمک بســیار 
شــایانی به برطرف کردن بوروکراســی های اداری در 
حوزه شرکت های دانش بنیان می کند، زیرا فارغ از همه 
پروسه های زمانبر اجازه می دهد که ما در معاونت علمی 
نهاد ریاست جمهوری قرارداد لازم را برای تولیدات بار 
اول در کشــور و ارائه خدمات فناورانه بــرای بار اول با 

شرکت های دانش بنیان و صنعت کشور منعقد کنیم.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری گفت: در ســال 
گذشــته مجموعه های متعددی از این ظرفیت بسیار 
خوب بهره بردند؛ وزارت نفت تاکنون حدود ۲۰۰ میلیون 
دلار از این فرصت استفاده کرده اســت و تولید بار اول 
در حوزه تجهیزات صنعت نفت و گاز به وقوع پیوســته 
است. همچنین وزارت نیرو در حوزه انرژی بین ۶۰ تا ۷۰ 
میلیون دلار از تولیدات بار اول تجهیزات راهبردی این 
حوزه بهره برده است. البته پتروشیمی ها و مجموعه های 
دیگر هم به خوبی توانسته اند با شرکت های دانش بنیان 

قرارداد منعقد کنند.
وی با بیان اینکه معاونت علمی نهاد ریاست جمهوری در 

تلاش است تا ارقام در سال جاری نسبت به سال گذشته 
به دو برابر افزایش پیدا کند، افزود: تبدیل اندیشه و علم 
به فناوری و صنعت و اقتصاد یک زنجیره است. نمی توان 
اینگونه تصور کرد که به یکبــاره از تولید علم به تولید 

ثروت برسیم، زیرا این زنجیره باید تکمیل شود.
دهقانی فیروزآبادی خاطرنشــان کرد: ما در کشــور به 
خوبی برخی از حلقه های این زنجیره را تکمیل کرده  و در 
برخی دیگر از موضوعات عملکرد قابل قبولی نداشته ایم؛ 
به طور مثال در حلقه تولید علم اقدامات بســیار خوبی 
شده است و دانشــگاه های متعددی که ایجاد شده اند 
در این زمینه فعالیت های بســیار خوبی داشته اند اما 
در حلقه های بعدی که حوزه فناوری و اقتصاد باشد، به 

خوبی عمل نکرده ایم.
معاون علمی و فنــاوری رییس جمهور ادامه داد: تلاش 
ما در معاونــت علمی در درجه اول بــرای پرُکردن این 
حلقه ها اســت. اگر این مهم رقم بخــورد، خواهید دید 
که کشور تمام آنچه را که تحت عنوان علم تولید کرده 
است، به ثروت تبدیل می کند. سیاست »تولید بارِ اول« 
که از سوی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری و با هدف مقابله با تحریم های عدم 
فروش تجهیزات راهبردی مــورد نیاز صنایع طراحی و 
تدوین شده، رویکردی جدید اســت که زمینه را برای 
ورود جدی و بیش از پیش دانش بنیان ها به حوزه صنایع 

بزرگ کشور فراهم می کند.
تحریم های اقتصادی که به طور مستقیم صنایع بزرگ 
ایران را هدف گرفته ، از یک دهه گذشته وارد فاز جدیدی 
شده است و هر روز نیز بیشتر می شود. در چنین شرایطی 
نیاز به برنامه ریــزی برای برخــورد و مواجهه متفاوت 
با این تحریم ها بیش از هر زمان دیگری احســاس می 
شود. از این رو، راهبردی جدید به پشتوانه شرکت های 
دانش بنیان و توانمند داخلی برای بی اثر کردن تحریم ها 
در پیش گرفته شده است. این مواجهه هدفمند و متقابل 
با تحریم های عدم فروش تجهیزات راهبردی مورد نیاز 
صنایع کشــور، زیرنظر معاونت علمــی رییس جمهور 
طی ســال های اخیر تحت عنوان سیاست تولید بار اول 
شکل گرفت؛ سیاســت جدیدی که برای دانش بنیان 
شدن صنایع بزرگ و با رویکرد ارتباط موثر بین صنعت 
و شرکت های توانمند دانش بنیان داخلی ذیل کارگروه 

تولید بار اول طراحی شد و به صورت هدفمند تولید بار 
اول تجهیــزات و اقلام اســتراتژیک و راهبردی صنایع 

مختلف کشور را در پیش گرفت.
این سیاست مهم در زمینه بومی سازی اقلام راهبردی 
صنایــع مختلــف در مــاده ۱۰ قانون جهــش تولید 
دانش بنیان، علاوه بر به حداقل رساندن اثر تحریم های 
غرب بر علیه ایران، موجب شد که کشور با این رویکرد 
مواجهه فعالانــه با تحریم هــا، در صنایــع مختلف از 
جمله صنعت پالایشــگاهی و تجهیزات فرآیندی این 
صنعت و همچنین صنعت پتروشیمی و کاتالیست های 
موجود در این صنعــت به خودکفایی و بومی ســازی 
اقلام راهبــردی زنجیــره ارزش نفــت و گاز بپردازد و 
 صنعت نفت و گاز کشــور به ســمت دانش بنیان شدن 

حرکت کند.
درآمد اصلی کشــورهای نفت خیز ازجمله کشور ما بر 
مبنای فروش نفت و مشــتقات نفتی اســت؛ بنابراین 
هر مشــکلی که در حوزه نفت پیش آید، مســتقیما بر 
درآمد کشــور و به تبع آن حوزه های دیگر تاثیر منفی 
می گذارد. بر همین اساس کشورهای غربی در جریان 
اعِمال تحریم ها، تمام تلاش خود را کردند که تحریم ها 
و محدودیــت هایی را بر کشــور ما تحمیــل کنند که 
صنعت نفــت را هدف قرار دهد؛ در واقع آن ها مســائل 
زیرســاختی حوزه نفت و بــه ویژه فروش نفــت را به 

صورت هدفمند تحریــم کردند. با توجــه به هدفمند 
بودن تحریم ها، طبعا باید مقابله بــا اینگونه تحریم ها 
نیز هدفمند باشــد. بر این اساس دولت سیزدهم برنامه 
»تولید بارِ اول« را برای حمایــت از تولید محصولات و 
تجهیزات حوزه نفت و گاز پایه ریــزی کرد تا با حمایت 
 از شــرکت ها و فعالان دانش بنیان بتواند این مســیر 

را هموار کند.
علاوه بر این در ســال گذشــته به پشــتوانه تولید بار 
اول و بومی ســازی این اقلام راهبــردی زنجیره ارزش 
نفت و گاز کشــور، ایران توانســت به صادرکننده این 
اقلام به کشــورهای مختلف تبدیل شــود. جواد اوجی 
وزیر نفت با اشــاره به توانمندی متخصصان داخلی در 
بازسازی پالایشــگاه های نیمه فعال کشورهای همسو، 
از صادرات تجهیزات و خدمات فنی مهندســی ایرانی 
به پالایشگاه های فراسرزمینی ایران در ونزوئلا و سوریه 
خبر داده و گفته اســت که این موفقیت موجب بهبود 
فروش نفت کشور نیز شده اســت. همچنین صادرات 
کاتالیســت های ایرانی به پتروشیمی های روسیه دیگر 
دستاورد مهم تولید بار اول و بومی سازی اقلام راهبردی 
زنجیره ارزش نفت و گاز کشــور بود که موجب افزایش 
ارزآوری و همچنین بازارسازی جدید برای محصولات 
 دانش بنیــان تولیــدی برای بــار اول در کشــورهای 

مختلف دنیا شد.

معاون علمی و فناوری رییس جمهور مطرح کرد:

رشد قرارداد دانش بنیان ها در کارگروه تولید بارِ اول
News kasbokar@gmail.com

احمد وحیدی وزیر کشــور جمهوری اســلامی ایران 
از نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۳ بازدید کرد. نمایشگاه 
اینوتکس کار ارزشمندی  اســت چرا که شرکت های 
دانش بنیان توانستند بخشی از دستاوردهای نوآورانه، 
فناورانه خود را به نمایش بگذارند، افزود: نتیجه برگزاری 
این نمایشگاه توسعه بازارهای استارتاپی و دانش بنیان ها 
خواهد داشت، همچنین صنایع بزرگ و کوچک کشور را 
به استفاده  از ظرفیت دانش  بنیان ها ترغیب خواهد کرد. 

وزیر کشور بیان کرد: برپایی چنین نمایشگاهی موجب 
فراهم کردن حمایت هایی برای فعــالان این حوزه از 
سوی دستگاه های مرتبط خواهد شد. وحیدی با تاکید 
بر اینکه وزارت کشور از دســتاوردهای مرتبط با شهر 
هوشمند شامل سیستم های حمل و نقل و سیستم های 
پســماند  مرتبط با حوزه کاری خود استفاده می کند، 
گفت: حضور شــرکت های دانش بنیان در پیشــبرد 
اهداف از پیش تعیین شده در راستای توسعه اقتصادی 

مفید است. وی گفت: وزارت کشــور آماده حمایت از 
دانش بنیان ها و فناوران فعــال در مراکز و حوزه های 
مختلف اســت. وحیدی اضافه کرد: دانش بنیان های 
فعال در حوزه های شهر هوشــمند، مدیریت حمل و 
نقل، مدیریت پســماند می توانند در دایره تعاملات و 

حمایت های وزارت کشور قرار گیرند.
اینوتکــس در حالی دوازدهمیــن دوره خود را تجربه 
می کند که اکنون تبدیل به بزرگترین رویداد نوآوری و 

فناوری در کشور شده است و هر ساله افتخار میزبانی 
بیش از ۷۰ هزار مخاطب از سراســر جهان به صورت 
حضوری و مجازی را دارد. این دوره نمایشگاه با حضور 
بیش از  4۰۰شــــرکت نــوآور و فنــــاور در قالب 
غرفــه دار، ۷۰هزار مخاطب فعـــال در حوزه کسب 
و کار، ۱۵۰ سرمـــایه گذار، بیش از 4۰۰ جلـــــسه 
B۲B ، بیش از ۲۰ رویــــــداد و بخش جنبی برگزار 

شده است.

ایلان ماسک، تائید کرد مدیرعامل جدید توییتر، لیندا 
یاکارینو خواهد بود که به عنوان مدیری باســابقه در 
صنعت تبلیغات شــناخته می شــود. ایلان ماسک در 
توییتی نوشــت: از این که به لیندا یاکارینو، به عنوان 
مدیرعامل جدید توییتر خوشامد می گویم، هیجان زده 
هستم. وی افزود: یاکارینو به فعالیت های کسب و کار 
متمرکز خواهد شد در حالی که ماسک، ارتباط نزدیک 
با بخش طراحــی محصول و فنــاوری جدید را حفظ 

خواهد کرد. پیش از اعلام این خبر، شرکت ان بی سی 
یونیورسال اعلام کرد یاکارینو از سمت خود به عنوان 
رئیس تبلیغات و شراکت جهانی این شرکت بلافاصله 
کناره گیری خواهد کرد. ماسک، پاییز گذشته توییتر را 
خریداری کرد و از آن زمان، اداره این شرکت را برعهده 
داشته و همواره تاکید کرده بود که به عنوان مدیر ارشد 

این شرکت که اکنون "ایکس کورپ" نامیده می شود، 
کناره گیــری خواهد کرد. با این حــال، عده معدودی 
انتظار دارند ماسک از فرآیند تصمیم گیری در توییتر، 

کنار بکشد.
یاکارینو که ســابقه طولانی در صنعت تبلیغات دارد، 
می تواند فرد تاثیرگذاری در آینده توییتر باشد. جذب 

تبلیغات کنندگان که پس از خرید توییتر توسط ایلان 
ماسک، از این پلتفرم فراری شدند، اهمیت زیادی دارد. 
ماسک اواخر ماه میلادی گذشــته گفته بود تبلیغات 
کنندگان به توییتر برگشته اند اما جزئیاتی ارائه نکرده 
بود. بر اساس گزارش آسوشیتدپرس، یاکارینو به مدت 
حدود ۱۲ سال در ان بی سی یونیورسال خدمت کرد و 
تیم او از سال ۲۰۱۱، بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار درآمد 

تبلیغاتی کسب کرده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشســت با وزیر 
ارتباطات و حمل و نقل عمان در مورد گستره وسیعی 
از همکاری های مشــترک از جمله ترانزیت داده، راه 
اندازی خدمات پستی و همکاری در زمینه های فضایی 

توافق کردند.
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
در دیدار با »ســعیدبن حمود المعولی«، وزیر حمل و 
نقل، ارتباطات و فناوری اطلاعات عمان با اشاره به اینکه 
همکاری های دو کشور در دو سال گذشته ارتقا داشته 
است، گفت: بعد از سفر رییس جمهوری ایران به عمان 
این همکاری ها شکل بهتری گرفته است. وی از رشد 
تبادلات تجاری در یک سال گذشته با عمان خبر داد و 
زمینه همکاری در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات با 

عمان را بسیار خوب ارزیابی کرد.

 زارع پور با اشاره به ارائه خدمات مختلف توسط پلتفرم های 
ایرانی به مردم، تصریح کرد: در حال حاضر بسیار از خدمات 
برخط توسط پلتفرم های ایرانی به مردم ارائه می شود و ۵۰ 
درصد خدمات دولت از طریق پنجره ملی خدمات دولت 

هوشمند به صورت کاملا برخط به مردم ارائه می شود.
وی در این حوزه به زمینه همکاری در برای راه اندازی 
پلتفرمهای مشــترک اشــاره کرد و افزود: با توجه به 
ظرفیت های موجود بین دو کشــور، امــکان حضور 
شرکت های ایرانی در عمان وجود دارد. وزیر ارتباطات 
به همکاری در مجامع بین المللی را یکی دیگر از زمینه 
های همکاری دو کشــور عنوان کرد. زارع پور در مورد 
فعالیت هــای فضایی ایران گفت: ما توانایی ســاخت 

ماهواره سنجشــی و مخابراتی لایه لئو را داریم که می 
توانیم در این زمینه همکاری داشته باشیم.

زارع پور، ارتباطات فیبرنوری و زمینه ترانزیت را در این 
حوزه بخش دیگری از همکاری های ایران و عمان عنوان 
کرد و گفت: راه اندازی مراکز داده مشترک در چابهار که 
امکان ارائه سرویس به  کشورهای منطقه داشته باشد 

هم زمینه همکاری مناسبی است.
وزیر ارتباطات عمــان نیز در این دیــدار زمینه های 
همکاری در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات را بسیار 
عنوان کرد و گفت: بعد از سفر رییس جمهوری ایران به 
عمان، پادشاهی این کشور تاکید بسیاری در پیگیری 
روابط با کشور ایران داشتند. وی دولت دیجیتال و حوزه 

فضایــی را از زمینه های مهم همــکاری در این حوزه 
عنوان کرد و افزود: زمینه های فناوری های نوین یکی 

دیگر از زمینه های مهم همکاری بین دو کشور است.
وزیر ارتباطات عمان به روابط بازرگانی و لجستیک دو 
کشور اشاره و تاکید کرد: همانطور که توسعه تعاملات 
در حوزه لجستیک در دستور کار دو کشور است، توسعه 
تعاملات حــوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات هم به 
صورت ویژه در دستور کار دو کشور قرار خواهد گرفت.

وی توسعه تعاملات پســتی، فضایی  و ارتباطات و راه 
اندازی اســتارت آپ های مشــترک را از دیگر زمینه 
های همکاری دو کشور عنوان کرد. در پایان این دیدار 
صورتجلســه مذاکرات در ۱4 بند به امضای وزرای دو 
کشور رسید و همچنین تفاهم نامه ای نیز بین شرکت 

های پست ایران و عمان امضا شد.

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های بنیادی 
معاونت علمی،فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری از افزایش ســرعت پیشــرفت حوزه سلول 
درمانی در کشور و شرکت های دانش بنیان فعال دراین 

حوزه تقدیر کرد.
امیرعلی حمیدیه دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های 
ســلول های بنیادی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در مراسم افتتاح کلینیک 
سلول درمانی پوست مرکز نوآوری سلول های بنیادی 
و پزشکی بازساختی دانشــگاه علوم پزشکی ایران از 
سرعت پیشرفت حوزه سلول درمانی در کشور و رشد 

شرکت های دانش بنیان در این حوزه قدردانی کرد.

حمیدیه با تشــکر از فعالیت های دانشــگاه ایران در 
زمینه ی ســلول های بنیادی و پزشــکی بازساختی 
گفت: دانشــگاه ایران بــه دلیل وجود بیمارســتان 
تخصصی خود در حوزه ســل تراپی پوســت پیشرو 
است. براساس این گزارش، مرکز پوست و سلول های 
بنیادی دانشگاه ایران در بیمارستان مطهری با حضور 
دکتر ده مــرده ای، رئیــس مرکز، و دکتــر حمیدیه، 
 دبیر ستاد ســلول های بنیادی و پزشکی بازساختی، 

افتتاح شد.
دکتر ده مرده ای رییس مرکز پوســت و ســلول های 
بنیادی دانشــگاه ایران در این مراسم گفت : دانشگاه 
ایران پتانســیل بالایی در حوزه ســلول های بنیادی، 

پوســت و هــوش مصنوعــی دارد. در حــال حاضر 
همکاری در حوزه ســلول درمانی با شــرکت ســل 
 تک فارمد برای درمــان بیماری ویتیلیگــو در حال 

شکل گیری است.
در ادامه این مراســم همچنین  بازدیدی از سیســتم 
هوش مصنوعی و آنالیز پوســت و شــرکت های فعال 
دراین مرکز انجام شــد. این در حالی اســت که ستاد 
توســعه علــوم و فناوری هــای ســلول های بنیادی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری سعی درجهت توســعه علوم و فناوری های 
 سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی در سطح کشور 

داشته است.

 این ســتاد در راستای توسعه زیســت بوم فناوری در 
کشور و با توجه شناسایی نخبگان فعال در این حوزه از 
علوم، ظرفیت های موجود در حوزه آموزش و تحقیقات، 
تربیت منابع انســانی، ارائه خدمات بالینی و توســعه 
شرکت های مستعد؛ بستر لازم جهت مدیریت، راهبری 
 و گســترش این ظرفیت ها را در ســطح ملی فراهم و 

محقق می سازد. 
همچنیــن ســتاد توســعه علــوم و فناوری هــای 
ســلول های بنیادی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری وظیفه اجرایی سازی 
 "سند ملی علوم و فناوری های ســلول های بنیادی"

 را بر عهده دارد.

توسعه بازارهای استارتاپی با برپایی نمایشگاه اینوتکس

مدیرعامل جدید توییتر معرفی شد

توافق ایران و عمان برای همکاری های گسترده ارتباطی

رشد شرکت های دانش بنیان درحوزه سلول درمانی
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديــا باقــري،  برنجــكار نمونه و 
كارشــناس در اين حــوزه، درباره 
بخشنامه مذكور گفت: اين اقدام با 
توجه به شــرايط اقليمي كشور ما 
بسيار خوب به نظر مي رسد. وي در 
ادامه گفت: البته من در جريان ميزان مطالعاتي كه 
براي اين طرح صــورت گرفته، نيســتم اما با توجه 
محدوديت منابع آبي در كشور ما ديگر نمي توان مثل 
گذشته به كشت برنج در استان هاي مختلف كشور 
بپردازيم. اين كارشناس كشاورزي گفت: هر محصولي 

بايد در اقليم مناسب خود كشت شود و تغيير اقليم 
محصول هميشه نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. 
به طور مثال در استان خوزســتان ما آب هاي خود را 
تبخير مي كنيم اما عملا محصول زيادي به دســت 
نمي آوريم. وي درباره قيمت تمام شده برنج در ايران 
گفت: هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشوري مثل 
 هند اســت. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاسفانه هنر برخي از ما 
كشاورزان فقط كشت برنج است. ما بايد قبول كنيم كه 
در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي مثل هند و 
پاكســتان رقابت كنيــم. در حال حاضــر حتي در 
استان هاي شمالي نيز با مشكل كم آبي روبه رو هستيم، 
چه رسد به اســتان هاي ديگر. اين مساله لزوم تغيير 
كشت محصولات كشاورزي در كشــور را چند برابر 
مي كند. باقري در ادامه گفت: من به شخصه باوجود 
اينكه مي توانم در تناژ بالا كشت برنج را انجام دهم اما 

تصميم گرفته ام تغيير كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 

توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 
پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 

مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق
اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 

ميليون تن برنج اضافه در 2 سال گذشته وارد كشور شده است 
اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد مي كند. به 
عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين سختگيرانه 
گمركي اثري ندارد زيرا اين مساله قاچاق را افزايش مي دهد. 
اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول از سوي مسئــولان 
مديريت شود، ديگر شاهد قاچاق اين محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازامضايتفاهمنامهبينبنيادمسكنومعاونتامورتوليداتداميوزارتجهادكشاورزيگزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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کار و
کارآفرینی 

اضافه كاري 264 هزار نفر قطع شد
 ركود به بازار كار هم سرايت كرد

 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شاغلان كشور 
از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته فعاليت ها 
باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت پرداختي 
بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار نفر شــده 
است. بررسي ها نشان مي دهد متوسط پرداختي ها 
در بازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران پايين اســت و 
از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي كار تمايل به 
انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق و دستمزد خود 
دارند. درواقع ميليون ها نفر به اين راهكار رسيده اند 
كه اگر مي خواهند دريافتي بيشتري داشته باشند، 
ناچار هستند ساعات بيشــتري در محل كار خود 
بمانند يا مسئوليت هاي بيشتري را بپذيرند. همه 
اين ها نيز به اين برمي گــردد كه اصلا كاري اضافه 
براي انجام وجود داشته باشد و بنگاه شرايط ايده آلي 
براي فعاليت را پيش روي خود ببيند. نمي توان انتظار 
داشت واحدهاي درحال تعطيلي و ورشكستگي، 
واحدهاي با فعاليت زيرظرفيت و آســيب پذير در 
برابر نوسانات نرخ ارز، سياست گذاري هاي يك باره، 
بنگاه هايي كه توان افزايش هزينه هاي توليد و قيمت 
تمام شده را ندارند و خلاصه واحدهايي كه با واردات 
بي رويه محصولات مشابه خارجي مواجه اند، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي براي افزايــش توليد، بازار 
مناســبي براي فــروش محصولات شــان ندارند 
و بــه اصطلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شــرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب
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اصناف

سالانه بر تعداد خطوط ويژه دوچرخه 
و البتــه تعــداد دوچرخه هايــي كه 
شــهرداري تهــران براي اســتفاده 
شهروندان تدارك ديده است، افزوده 
مي شود. اما  وقتي پاي مردم و استقبال 
از اين مكمل پاك براي حمل ونقل عمومــي به ميان مي آيد، 
مردم تهــران حاضر به پــارك خودروهاي شــخصي خود در 
پاركينگ خانه ها و استفاده از دوچرخه، مترو و اتوبوس نيستند. 

فرهنگ اســتفاده صحيح از موتورسيكلت بايد 
نهادينه شود

رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: اتحاديه آمادگي دارد با كمك 

پليس راهور استفاده صحيح از موتورسيلكت را نهادينه كند. 
محمد خادم منصوري افزود: براي رسيدن به اين مهم ابتدا بايد 
استانداردسازي وسايل نقليه را در دستور كار قرار داد و سپس 
شرايطي فراهم كرد كه با آموزش هاي لازم، نگاه مردم را نسبت 

به موتورسيكلت تغيير داد. 
وي با اعلام اينكه تا به امروز نحوه همكاري اين اتحاديه با نيروي 
انتظامي مقطعي بوده اســت، تصريح كرد: استفاده صحيح از 
وسايل نقليه نياز به فرهنگ سازي و تعامل هرچه بهتر و بيشتر 
نيروي انتظامي با اتحاديه ها و سازمان هاي ذيربط دارد اين در 
حاليست كه برخي از مردم و ســازمان ها، عدم رعايت قوانين 
رانندگي را از چشم اتحاديه مي بينند كه اين موضوع منطقي 

نيست. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران، 
تعداد اعضــاي اين اتحاديــه را ۱۲۰۰ عضو اعــلام كرد و در 
تشــريح وضعيت بازار اين صنف، گفت: متاســفانه ۹۰ درصد 
دوچرخه هــاي موجود در بازار، توليد كشــور چين اســت و 
توليدات كشورهاي مالزي، تايوان و اندونزي، ۱۰درصد ديگر 

را تشكيل مي دهند. 
منصوري با بيان اينكه واردات محصولات چيني درجه ســه 
توسط تجار به دليل افزايش رقابت بين واحدهاي صنفي است، 
عنوان كرد: با شرايط فعلي اقتصاد و قدرت خريد مردم، واردات 
محصولات درجه ۱ و ۲ دوچرخه و موتورسيكلت ديگر صرفه 
اقتصادي ندارد و تجار به دنبــال وارد كردن محصولات درجه 

۳ هستند. 

وي با ابراز گله از محدود بودن قدرت اجرايي اتحاديه ها، گفت: 
اعتقاد داريم كه در اصلاحيه قانــون نظام صنفي مواردي بايد 
لحاظ شــود كــه اتحاديه هــا را در تصميم گيري هاي صنفي 

مشاركت دهد. 
خادم منصــوري گفت: قوانين مالياتي از ديگر مواردي اســت 
كه نياز به بازنگري دارد؛ چراكه شــرايط بازار آنقدر كشــش 
ندارد كه ماليات ها افزايش يابد. رئيس اتحاديه فروشــندگان 
دوچرخه و موتورسيكلت در پاســخ به اينكه نوع كار اتحاديه 
چه تاثيري بر همدلــي و همزباني ملت با دولــت دارد، اظهار 
داشت: اين اتحاديه حافظ منافع اعضاي خود و دولت است و از 
هر كوششي كه موجبات توسعه و آباداني كشور را فراهم كند، 

دريغ نخواهد كرد. 

افــت ۴۰ درصــدي خريدوفــروش در صنعت 
موتورسيكلت

رئيس اتحاديه فروشندگان موتورسيكلت و دوچرخه همچنين 
در ادامه گفت: بازار موتورسيكلت در ۲ سال اخير نسبت به سال 
۹۲ با افت مواجه شده و خريدوفروش در اين صنعت حدود ۴۰ 

درصد كاهش يافته است. 
محمد خادم منصوري اظهار داشت: شــرايط اقتصادي كشور 
بر اين صنعت نيز تاثير گذاشته و هم اكنون اوضاع مساعدي را 
شاهد نيستيم چنانچه عرضه در اين صنعت افزايش يافته اما 
تقاضا در بازار موتورسيكلت با كاهش جدي مواجه شده است. 
وي افزود: اوضاع نابسامان اين صنعت منجر به تعديل نيروي 
انســاني در كارخانه ها و تعطيلي برخي از آنها شــده، در حال 
حاضر ۴۰ كارخانه موتورسيكلت در كشور مشغول به فعاليت 
بوده كه متاسفانه فروش مناســبي نداشته و افت چشمگيري 

داشته اند. 
وي تصريح كرد: عرضه زيــاد و كاهش تقاضا، فروشــندگان 
موتورسيكلت را به فروش اقساطي محصولات مجبور كرده تا 

به بازار اين صنعت جان تازه اي دهند. 
منصوري با بيان اينكه صنعت موتورســازي و دوچرخه نياز به 
نظارت بيشتر از ســوي دولت دارد، تصريح كرد: بايد نظارت 
دستگاه هاي ناظر بر اين صنعت وجود داشته باشد ضمن اينكه 
بايد با اتحاديه موتورسيكلت مشورت هاي لازم صورت گرفته و 

بر واردات و توليد اين صنعت نظارت وتوجه شود. 
وي افزود: در اين صنف خدمات دهي بسيار مناسب بوده و به 

سهولت در دسترس مشتريان قرار مي گيرد و حتي كشورهاي 
وارد كننده محصــولات چيني و هندي نيز قبــل از واردات 
محصولات دفاتر خدمــات پس از فروش را بــراي ارائه بهتر 

خدمات ايجاد مي كنند. 
وي اظهار داشــت: وضعيت صنعت موتور ســازي بعد از رفع 

تحريم هــا در حال شــكوفايي اســت و شــركت هاي ژاپني 
كه قبلا در كشــور موتورهاي خــود را وارد مي كردند، براي 
 مذاكرات جديد وارد عمل شــده و به زودي شروع به فعاليت 

خواهند كرد. 
وي خاطرنشان كرد: با نظارت بيشتر بر اين صنعت و برگزاري 

جلسات مشترك بين وزارت صنعت، معدن وتجارت و انجمن 
توليد كنندگان موتورسيكلت، مي توان تكنولوژي هاي روز را در 
اين صنعت به كار گرفت البته در اين جريان ارگان هاي دولتي 

و خصوصي نيز بايد با هم همكاري كنند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان دوچرخه و موتور سيكلت در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

مذاكره با  شركت هاي مطرح سازنده موتورسيكلت

با وجــودي كه دنياي امــروز هرچه 
بيشتر به سوي همگرايي پيش مي رود 
و از جهاني ديدن مسائل و چالش هاي 
اقتصادي و اجتماعي گريزي نيست 
اما حفظ نشانه هاي فرهنگي، قوميتي 

و ملي نيز اهميت غيرقابل انكاري يافته است.
 در اين ميان كسب وكارهايي كه با اجزا و مصاديق فرهنگي و 
ملي همچون صنايع دستي و اشــيای قديمي سر و كار دارند 
نيز اهميت فوق العاده اي پيدا مي كنند؛ اهميتي كه به گفته 
ســيد محمد عبداللهي، رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان 
 اشيای قديمي و صنايع دستي در كشور ما از توجه لازم دور 

مانده است. 

صنايع دستي را تعريف نكرده ايم
جهان امروز با گسترش ارتباطات و رشد تكنولوژي از يك سو 
به يك دهكده منسجم و يكپارچه تبديل شده و از سوي ديگر 
تمام كشورها و حتي اقوام هر كشور بر حفظ سنن و نشانه هاي 

فرهنگي خاص خود تاكيد مي ورزند. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع 
دســتي با بيان اين مقدمه، در تشــريح اهميت اين صنف به 
»كسب وكار« مي گويد: شما در رسانه هاي مختلف مي بينيد 
و مي خوانيد كه كشــورها و اقوام در شناســايي و تجليل از 
نشــانه هاي فرهنگي و ملي خود چه اقداماتــي مي كنند و 
چه اهميتي بــه اين موضــوع مي دهنــد. وي مي افزايد: در 
دو مقوله صنايع دســتي و اشــيای قديمي يــا به اصطلاح 
عتيقه و آنتيك، جهان به ســمت و ســويي مــي رود كه هر 
كشــور با برنامه هاي جامع، ايــن دو مقوله را ســاماندهي و 
شــكوفا مي كنــد و كســب وكارهايي هــم كه بــه اين دو 
 مقولــه مرتبط هســتند نيز روز بــه روز در جهان توســعه 

پيدا مي كنند.
در مقابل متاســفانه در كشــور مــا طي بيش از ســه دهه 
گذشــته درباره توســعه كســب وكارهاي مرتبط با صنايع 
دســتي كاري انجــام نشــده اســت. بي عملــي و انفعال 
ما تــا جايي بــوده كه حتــي تعريفــي از صنايع دســتي 
 نكــرده بوديــم و فــرق صنايع دســتي بــا كار دســتي 

مشخص نبود. 

آرشيو ملي هنرمندان و آثار هنري صنايع دستي 
ايجاد نشده است

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع 
دستي با بيان اينكه يكي از الزامات بهبود و توسعه بازار صنايع 
دستي ايجاد آرشيو و بانك اطلاعاتي از هنرمندان رشته هاي 
گوناگون اين صنعت است، اظهار كرد: در اين مورد هم ما دچار 
غفلت تاريخي هستيم به گونه اي كه با وجود تعدد هنرمندان 
اين رشــته و آثار ارزشــمند و بي همتايي كه خلق كرده اند 
 هيچ آرشــيوي براي هنرمندان و صنعتگران صنايع دستي 

خود نداريم.  اين آرشــيو در بعضي از كشــورها از ۲۰۰ سال 
پيش ايجاد شده و خاصيت آن اين اســت كه به رتبه بندي، 
قيمت گــذاري و نهايتا شفاف ســازي بازار صنايع دســتي 
مي انجامد. وي با انتقاد از عدم تعامل و بي برنامگي سازمان هاي 
دولتي مرتبط با صنايع دستي گفت: سازمان ميراث فرهنگي 
اصلي ترين متولي دولتي اين بخش است اما ارتباط و تعامل 
مســئولان آن تاكنون با اصناف مرتبط چندان رضايتبخش 
نبوده و در تدوين برنامه ها از آرا و نظرات ما كمترين استفاده اي 
نشده است در صورتي كه ما طي مدتي كه مسئوليت اتحاديه 
را پذيرفته ايــم در جهت تعامل اقدامات گســترده اي را آغاز 
كرده ايم؛ از جمله اينكه تعريف مشــخصي از صنايع دستي 
ارائه كرديم و برنامه هاي خود را براي توسعه و شكوفايي اين 
صنايع به ســازمان ميراث فرهنگي، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، اتاق اصناف و اتاق بازرگاني ارسال كرده ايم و خواستار 

 همكاري و بهره مندي از آرا و نظرات اين سازمان ها و نهادها 
شده ايم.

 عبداللهي با بيان اينكه با افزايش آمار صادرات صنايع دستی 
اخيرا تشــكلي در اتاق بازرگاني تحت عنوان انجمن صنايع 
دستي راه اندازي شده، افزود: با اين وجود تعامل مناسبی در 

اين زمينه با ما صورت نگرفته است.

نارســايي هاي قانوني خريد و فــروش عتيقه و 
پيامدهاي زيان بار آن بر ميراث ملي

عبداللهي با بيان اينكه در مقوله اشيای قديمي و عتيقه چالش 
اصلي ما به خلأ قانوني باز مي گردد، گفت: قبل از آغاز فعاليت ما 
به عنوان مسئول اتحاديه، حتي تعريف واحدي از عتيقه وجود 
نداشت در صورتي كه براي شكل گيري يك بازار سالم، ابتدا 
 بايد كالاي مورد معامله در آن بازار را به صورت شفاف تعريف 

كنيم.  ما در اتحاديه اين تعريف را انجام داديم و طبق تعاريف 
و چارچوب هايي كه ارائــه كرديم مي توان دقيقا هر شــيء 
تاريخي را در رده خاص خودش دســته بندي و مشــخص 
كرد آيا اين شــيء عتيقه هســت يا خير. رئيــس اتحاديه 
صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع دستي با اشاره 
به قانون ممنوعيــت خريد و فروش اشــيای عتيقه تصريح 
كرد: ما به عنوان اتحاديه مرتبــط با اين بخش معتقديم بايد 
ارزيابي علمي و كارشناســي درباره اين قانون انجام شود تا 
 مشــخص شــود اين قانون به حفظ آثار ملي ما منتهي شده 

يا خير. 
اعتقاد ما اين است كه قانون فعلي در بحث ممنوعيت حفاري 
و اكتشاف آثار تاريخي به درســتي هدف گذاري شده اما در 
بخش خريد و فروش ايــن آثار نارســايي هاي فراواني دارد 
كه عكس هدف خود عمل مي كنــد و بايد مورد بازبيني قرار 

گيرد. براي مثال يكــي از زيان بارترين آثار نارســايي هاي 
قانون فعلي اين اســت كه اشــيای تاريخي منحصر به فرد 
كشــور در خلأ بــازار قانوني به صــورت مخفيانــه خريد و 
فروش و به خارج كشور قاچاق مي شــود و حتي در مواردي 
 ذوب مي شــود كه به صورت طــلا و نقره ذوبــي به فروش 
برسد.  عبداللهي با بيان اينكه خواســته ما در اين مورد يك 
خواسته صنفي نيست، خاطرنشــان كرد: خواسته ما درباره 
تغيير قوانين خريد و فروش اشيای قديمي و عتيقه مبتني بر 
اصل اساسي حفظ اين آثار براي نسل هاي آينده كشور است 
و به همين دليل از تمام كارشناسان و مسئولان دولتي و غير 
دولتي و رسانه ها اســتمداد مي طلبيم كه در اين امر ملي به 
ميدان بيايند و نقد و نظرات و راهكارهاي خود را بيان كنند تا 
بتوانيم از وضعيت آشفته بازار فعلي را كه در آن قاچاق و جعل 

اشيای تاريخي بيداد مي كند، خارج شويم. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشيای قديمي و صنايع دستي در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

نارسایی قانون عامل ذوب شدن آثار ملي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

B2B 5 توصيه د    ر فروش
ادامه از شماره گذشته:

2- اين تصور كه شــما به جاي يك 
مصاحبه تجــاري د    ر حال تماس فروش 

هستيد    
عبارت تماس فروش د    يگــر جايگاه چند    اني 
د    ر فروش هاي موفق ســازماني نــد    ارد    . هيچ 
 كس فرصت شــنيد    ن صحبت هــاي تلفني 
يك فروشند    ه را ند    ارد     اما مصاحبه هاي تجاري 
متفاوت هســتند    . يك مصاحبه د    اراي هد    في 
مرتبط با كســب و كار اســت كه براي تمامي 
طرفين و شــركت كنند    گان روشــن اســت. 
واژه مصاحبه مستلزم كســب آماد    گي براي 
انجام آن است ، هم كســب آماد    گي از سمت 
مصاحبه كنند    ه و هم كسب آماد    گي از سمت 

مصاحبه شوند    ه.
3- ايــن تصور كه شــركت بد    ون 
شفافيت عملكرد     شما از تلاش هاي تان د    ر 

فروش سازماني حمايت خواهد     كرد    
اگر مي خواهيد     منابع مورد     نيازتان براي جذب 
مشتري را از جانب سازمان تان د    ريافت كنيد     
اقد    ام به گزارش د    هي منظم كنيد    ، به نحوي كه 
مشخص كند     توانسته ايد     منابع د    ر اختيارتان را 

تبد    يل به مشتري و سفارش كنيد    . 
4- ند    اشتن چشم اند    ازي روشن از 

الزامات فروش به مشتري
د    ر مراحل اوليه فرايند     فروش B2B د    ريابيد     
كه مشتري انتظار د    ارد     پس از سرمايه گذاري 
چه نتيجه اي را به د    ست آورد     و كد    ام چشم اند    از 

خود     را محقق كند    . 
5- فراموش كرد    ن اين نكته كه شما 

با مرد    م كار مي كنيد     نه شركت ها
مطمئنا سازمان ها با چالش هاي زياد    ي مواجه 
مي  شــوند     و براي رفع مســائل خود     به د    نبال 
راهكاري مي گرد    ند     اما اين كاركنان آن سازمان 
هستند     كه بايد     راهكارهاي مناسب را شناسايي 
و براي تهيــه آن اقد    ام كنند    . انســان ها د    اراي 
عواطف، علايق، سوگيري، عد    م تمايل، سليقه ها، 
نقاط كور، بي منطقي و صد    ها عامل غيرمنطقي 
د    يگري هســتند     كــه تصميم گيري شــان را 

تحت الشعاع قرار مي د    هد    .

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتی

ستار محمودي
تئوري بازي ها يكي از مهم تريــن ابزارهاي مديريت 
 استراتژيك اســت. بازي موقعيتي است كه حداقل
 دو بازيگر تصميماتي مي گيرند كه تصميم هر بازيگر 
بر بازي ديگري تاثيرگذار است. براي استفاده از تئوري 
بازي ها دو پيش فــرض مهم را بايد مدنظر داشــت: 
1- بازيگران اين بازي عقلاني رفتار مي كنند، بدين 
معنا كه به دنبال بيشــينه كردن سود خود هستند. 
2- هر بازيگر مي داند كه بازيگر مقابل به دنبال بيشينه 

كردن سود خود است. 
كار تيمی

پيچيدگي و حجم كارها در اغلب شركت ها به گونه اي 
است كه مديران مجبورند كاركنان خود را به صورت 

تيمي چينش كنند تا چند نفر از آنان همزمان روي 
يك پروژه متمركز شوند. براي ساده سازي مدل فرض 
مي كنيم يك تيم دونفره داريم كــه بايد يك پروژه 
مشترك را به انجام برســانند تا مديرشان يك پروژه 
جديد را در هيات مديره ارائه كنــد. اگر هر دو طرف 
روي پروژه كار كنند، پاداشــي معادل يك ميليون 
دريافت مي كنند. با اين شــرايط هر بازيگر دو اقدام 
مي تواند انجام دهد: 1. پروژه محول شــده از طرف 
مدير را انجام دهد، 2. تنبلي كند. البته در انتخاب دوم 
يك پيش فرض پنهان نيز وجود دارد: فرد به صورت 
خودخواهانه تصور مي كند كه همكارش پروژه را به 
پايان مي رساند و او ضمن تنبلي كردن يا انجام دادن 
كارهاي شــخصي از منافع انجام پروژه نيز بهره مند 

مي شود. اين پيش فرض نهفته باعث مي شود كه روح 
تنبلي و خودخواهي در افراد بيدار شــود و كاركنان 
وسوسه شوند كه روي تلاش بازيگر همكار بدون توجه 
به واكنش او به رفتار خود حساب كنند و تنبلي پيشه 
كنند. خودخواهي كه از صفات غالب انسان هاست، 
باعث مي شــود اغلب پروژه هاي تيمي دچار ميل به 
 تنبلي و كاهــش كارايي به انــدازه تنبل ترين عضو

 تيم شوند. 
شايد بپرسيد براي رهايي از اين معضل چه بايد كرد؟ 
جواب ساده و سريع: »مدير بايد به گونه اي شرايط بازي 
را تنظيم كند و مطلوبيت هاي طرفين را تغيير دهد 
كه نقطه تعادل بازي از تنبلي كردن طرفين به سمت 

مشاركت طرفين تغيير كند.«

تئوريتنــبلها

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
۱. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
2. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه

آگاهی

4 وظيفه مديريتي مهم در كسب وكارهاي اينترنتي
فضاي كاري كسب وكارهاي نوپا خيلي جالب و جذاب است. محيط 
يكپارچه، تخت ، بدون ديوار يا پارتيشن، ميز پينگ پنگ، فوتبال دستي، 
ايكس باكس، ساعات كار غيراداري و حتي پوشش غيررسمي. وقتي 
براي نخســتين بار وارد اين مجموعه ها مي شويد خيلي سخت است 
كه بفهميد چه كسی رئيس است، چه كسی توسعه دهنده و چه  كسي 
منشي، چرا كه برخلاف عرف شركتي و سازماني هيچ چيز سر جاي 
خودش نيســت. اين روش كار مزيت هاي زيادي دارد و معروف است 
كه گوگل و ساير غول هاي فناوري سنت شكن ترين شركت ها در اين 
زمينه اند، اگر تصاوير شركت هاي بزرگ را ببينيد، به خوبي اين ساختار 
را مي توانيد حس كنيد. نكته  مهمي كه نبايد فراموش شود، اين است 
كه اين قانون شكني چيدمان و ساختار دوستانه، دليل بر نبود سازوكار 
اصولي و تقسيم وظايف نيست. فرقي نمي كند كه تيم دوستانه مستقر 
در يك پاركينگ هستيد يا يك شركت رســمي يا كسب وكاري كه 

غيرحضوري و با دوركاري اداره مي شود. 
هنر يك كارآفرين يا مدير كسب وكار اينترنتي اجرايي كردن يك ايده، 
راه انداختن يك سايت و تشــكيل دادن يك تيم نيست. تمام موارد 
ذكر شده شرط لازم هستند، مهم ترين وظيفه يك كارآفرين همسو 
كردن مهارت هــا، توانايي ها و خصوصيات فــردي اعضای تيم براي 
توليد خدمات يا محصول نهايي اســت. اين تمركز و همسويي بدون 
تعيين شرح وظايف مشخص امكان پذير نيست. گاهي سازوكارهاي 
بهينه شده در يك شركت با قوانين خشك و ساعات كار كاملا رسمي، 
مقاومت زيادي در برابر تغييرات نشان مي دهد، گاهي هم دوستي و 
صميميت اعضای تيم به همراه آرزوهــاي بلندپروازانه تصور نياز به 
تعيين شرح وظايف را از بين مي برد. شــرح وظايف تعريف شده در 
اين مطلب مي تواند براساس افق، وسعت و استراتژي هر كسب وكار 
جزئيات متفاوتي داشته باشد اما در ضرورت وجود آن ترديدي نيست. 
اگر به تنهايي يك كسب وكار اينترنتي را ايجاد كرده و اداره مي كنيد، 
باز نيازمند اين تقســيم بندي وظايف و قرار گرفتن در نقش هاي آن 

حتي به طور موقت هســتيد. برخي از وظايف از قبل شناخته شده 
هستند، مثل امور اداري، مالي و منابع انساني. ما در 

اينجا به مواردي كه مستقيما در فرايند توسعه 
تاثيرگذارند، مي پردازيم، يعني شــرح 
وظايفي كه اگر براي آن برنامه مشخصي 
نداشته باشيد نه تنها جاي خيلي دوري 

نخواهيد رفت، بلكه ممكن است به 
عقب هم برگرديد. 

۱- مدير بازاريابي 
در تجارت كسي كه مشتري دارد 

تقريبا اصــل كار را در اختيار دارد. 
كسب وكار بدون مشــتري چيزي 

نيســت جز آرزوهاي تحقق نيافته، 
نخســتين و مهم ترين وظيفه بخش 
بازاريابي جذب و حفظ مشتري است. 
شــرح و اجراي اين وظيفه مهم بايد 
در اولويت كســب وكار شما قرار گيرد 

چون وظيفه آن پيدا كردن و حفظ اصل 
كار است. بسياري از متخصصان معتقدند 

فرايند بازاريابي بايد قبــل از ورود به بازار 

آغاز شود. شناسايي درســت كاربران، روش دسترسي و تبديل آنها 
به مشــتري، تحقيقات بازار، بازاريابي محتوا، بازاريابي رســانه هاي 
اجتماعي، بازاريابي پســت الكترونيك، مديريت تبليغات آنلاين و 
آفلاين و بازاريابي موتورهاي جستجو از مهم ترين وظايف اين مدير 
است. دانش بازاريابي قابل تعميم به انواع كسب وكارهاست اما كسي 
كه به عنوان يك مدير بازاريابي در اينترنت فعاليت مي كند بايد تجربه و 
اطلاعات دقيقي از وضعيت فروش كالا و خدمات در اينترنت، ابزارهاي 
تحليل و مديريت اطلاعات داشته باشد. متاسفانه گاهي بازاريابي با 
تبليغات اشتباه گرفته مي شود كه همين اشتباه باعث هدررفت هزينه 
و زمان براي تبليغاتي مي شود كه هيچ برنامه ريزي اصولي پشت آن 
نيســت. فعاليت مدير بازاريابي بايد در چارچوب برنامه اســتراتژي 
كسب وكار باشد و تبليغات تنها يكي از روش ها و ابزارهاي بازاريابي 
است. به نظر من دانش و توانايي بازاريابي است كه ايده و بستر خلق 
شــده را تبديل به يك تجارت مي كند، چرا كه اگر غير از اين بود هر 

وب سايت الان يك تجارت محسوب مي شد. 

2- مدير محصول
در هر كســب وكار اينترنتي يك يا تعدادي محصول و خدمات براي 
فروش وجود دارد. مدير محصول مســئول تك تك اين محصولات يا 
خدمات قابل فروش نيست، بلكه مســئول فرايند هاي شكل دهنده 
كل كسب وكار و نحوه تعامل كاربر با اين فرايندهاست. پس وقتي از 
محصول در يك كسب وكار اينترنتي صحبت مي كنيم منظور در درجه 
اول بستر اصلي فعاليت يعني ســايت، نرم افزار يا اپليكيشن موبايل 
است و در درجه دوم فرايندي است كه در درون هر يك از اين بخش ها 
براي فروش كالا يا خدمات انجام مي شود. وظيفه اصلي مدير محصول 
سنجش، ارزيابي و بهبود تعامل كاربران با فرايندهاي يك كسب وكار 
است. مثلا مشكلات كاربران يك فروشــگاه آنلاين هنگام مشاهده 
مشخصات كالا، سهولت سفارش و مواردي مثل اين است. پس مدير 

محصول كسي است كه محصول مورد نياز را در زمان مناسب براي بازار 
مناسب ارائه مي كند. اين محصول الزاما يك كالا يا خدمات نيست، بلكه 
ممكن است يك تغيير براساس نياز كاربران باشد، براي همين است 
كه وظايف مدير محصول و مدير تجربه كاربري هميشه در كنار هم و 
 تحت يك بخش در نظر گرفته مي شود، اگرچه تفاوت هايي با هم دارند.
 يك مدير محصول هميشه در مثلث بين بخش بازاريابي، پشتيباني 
كاربران و هيات مديره قرار دارد، برقراري تعادل و پاسخگويي به نيازهاي 
هر سه بخش كار ساده اي نيست اما از ضروريات هر كسب وكار است. 

3- مدير تحقيق و توسعه
فناوري به ســرعت تغيير مي كند. بنابراين مدل فروش و بازاريابي 
به تنهايي نمي تواند نقطه اتكای محكمي براي درآمد يك كسب وكار 
اينترنتي باشد. كســب وكارهاي متكي به بازاريابي تنها به نياز امروز 
بازار وابسته هستند اما كسب وكارهای متكي به تحقيق و توسعه بر 
نيازهاي آينده مشتري تمركز دارند. براي همين است كه اپل هميشه 
اپل است و گوگل هميشه گوگل. اصلي ترين وظيفه يك مدير تحقيق 
و توسعه يافتن فناوري ها و راهكارهاي خلاقانه براي توسعه كسب وكار 
قبل از قرار گرفتن در شــرايط ركود است. تحقيق و توسعه كه به آن 
Research and development يا به اصطلاح R&D هم گفته 
مي شود، مجموعه فعاليت هاي مشخصي است كه منجر به افزايش 
دانش كسب وكار مي شود. اگر مشخصا شرح وظايف اين بخش را در 
كارتان تعريف نكنيد، ناگهان متوجه خواهيد شد هر ايده و راهكاري 
كه نيازمند به آن هستيد قبلا توسط ده ها شركت يا كسب وكار اجرايي 
شده است. تحقيق و توسعه به شــما كمك مي كند همواره بتوانيد 
مزيت هاي رقابتي كسب وكارتان را تازه و به روز نگه داريد، گلوگاه هاي 
كسب وكارتان را شناسايي كنيد و پيوسته بهبود بخشيد. يك مدير 
تحقيق و توسعه از نظر فني بايد دانش اوليه وب را داشته باشد، مفاهيم 
اجرايي و نقاط ضعف و قوت هر بخــش را از نظر تجاري بداند، بتواند 
ايده هاي مطرح شده را اعتبارســنجي كند و در عين حال داراي 

روحيه آزاد، خلاق، ايده پرداز و نوگرا باشد. 

4- مدير پشتيباني 
نظامي ها ضرب المثلــي دارند كه مي گويد 
امــروز جنــگ در حقيقت جنــگ ميان 
سامانه هاي پشتيباني اســت. من اين را به 
كسب وكارهاي اينترنتي تعميم مي دهم و 
معتقدم امروزه رقابت بيشتر كسب وكارهاي 
همطراز بين پشتيباني آنها در جريان است تا 
خدمات و محصولات. هر كسب وكاري كه در 
جاي درست قرار گرفته باشد يا رقباي زيادي 
دارد يا به زودي پيدا خواهد كرد. پشــتيباني 
درســت و ارتبــاط صحيح مهم تريــن مزيت 
رقابتي اســت كه برنده ميدان را تعيين مي كند. 
كسب وكاري كه پشــتيباني ضعيفي داشته باشد 
همان تيم فوتبالي است كه بازيكن تمام كننده يعني 
زننده گل را ندارد. تعهد، مسئوليت پذيري، صبر و 
مهارت مذاكره از مهم ترين ويژگي هايي است كه 
بايد در انتخاب مدير پشتيباني جستجو كنيد. 
منبع: نت استاپ


